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3/2022
z obsahu číslaÚzemí nikoho 

300 let od povýšení Nové Vsi  
na město Bělohrad

Miroslav Kulhánek 
Petr Koláček

Zámecký vězeň
Všichni to známe. Jsou místa, která patří všem, tudíž nikomu, a podle toho se k nim lidé také 

chovají. Typickou ukázkou bývala prostranství mezi paneláky. Dodnes se pamatuju na náš první 
panelák v sedmdesátých letech. Tenkrát se byty přidělovaly, hned jak se dokončily, takže okolí 
vypadalo jako tankodrom. Sídlištěm vedla pouze jedna přístupová cesta, neboť někudy se tam jez-
dit muselo. Zbytek obstaraly provizorní komunikace z panelů, sloužící pouze k tomu, aby se noví 
nájemníci neutopili v bahně. S miminem v kočárku, dalším malým dítětem balancovaným na jedné 
ruce a nákupem na té druhé, to bývaly cesty snů (do kočárku k dítěti nebo síťky pod ním se skuteč-
ně všechno nevešlo). Chodníky se dělaly úplně nakonec, stejně jako úprava veřejného prostranství. 
Do té doby sídliště vypadalo buď jako oraniště, nebo jako městská skládka. Úprava prostranství 
spočívala v tom, že se jednoho dne objevil buldozer a do největší díry uprostřed sídliště zahrnul 
řadu zapomenutých zrezavělých futer, hromadu cihel, nějaké trubky a celou obrovskou cívku elek-
trických kabelů. Druhý den přijely tatry s hlínou, hezky ji přes to pohřebiště vysypaly, a budoucí 
záhonek byl připraven. Na první domovní schůzi se vyhlásila brigáda na úpravu sídliště. Účast se 
evidovala, a kdo nepřišel, dostal černý puntík. Následující sobotu přifuněl náklaďáček s motykami, 
hráběmi a nějakou sadbou, a my sázeli kytičky a seznamovali se u toho s dalšími rodinami. Po práci 
se posedělo, někdo přinesl pekáč buchet pro děti, někdo jednohubky, někdo rum. Bylo to docela 
fajn. Ale za pár týdnů opět přijel buldozer, a místo záhonku v plném květu tu byla zase jen díra do 
země. Prý něco s plynem. 

Udělala se nová brigáda, nové kytičky, nájemníci opět po práci poseděli. Zase to bylo fajn. 
Jenže příští rok se to opakovalo. Prý něco s vodou. To už přišla jen půlka lidí. Za rok jako výsměch 
totéž. Možná něco s odpady nebo přeložkou elektrického vedení nebo s bůhvíčím. To už nikoho 
nezajímalo. Posedět se sousedy se dá i bez rytí a kopání a zbytečnou práci nemá nikdo rád. Brigády 
skončily a kytičky taky. Prostranství mezi paneláky se zatravnilo a doprostřed prázdnoty se (ku 
potěše alergiků) vysadily břízky. 

Jenže některým lidem to přece jen neda-
lo, a protože si nedokázali zvyknout na ta holá 
a neosobní zákoutí pod svými okny, začali 
jen tak pro radost (na společném, a tudíž ni-
čím území) opět budovat záhonky. Ne že by 
to bylo snadné. Občas jim práci někdo zničil, 
občas někdo to nejhezčí ukradl. Ale vytrvali 
a díky nim jsou ty dříve prázdné a smutné spo-
lečné prostory dnes potěchou pro oko. Vlídné 
a umocňující pocit domova.

Čtyřicet let stará vzpomínka na sídliště se 
mi tady v Bělohradě vybavila při pohledu na 
jiný společný prostor. Ještě před několika lety 
působil smutně a opuštěně a dnes je z něj za-
hrádka, na kterou je radost se podívat. A stači-
ly na to jen dvě ruce, rýč a odhodlání. Barvami 
hýřící záhony nevznikly najednou, ale v prů-
běhu dlouhých šesti let. To všechno v místě, 
kde jediným zdrojem vláhy je sud na dešťovou 
vodu, a v létě za dlouhého sucha je tudíž nutné 
zužitkovat každý litr vody z domácnosti: po 
mytí, koupání nebo vytírání bez chemie. Je 
nutné ho v kbelících odnést dolů po schodech 
a každý keřík či kytku zalévat zvlášť. Za šest 
let jsou to tisíce kbelíků. Relax, jak má být! 
Ale výsledek potěší každého člověka prochá-
zejícího kolem. 

To dřívější území nikoho dnes patří k mís-
tům, která dělají naše město hezčím. Děkuji! 

Hana Marie Körnerová, foto: autorka

Vzpomínky paní Raisové

Zahájení lázeňské sezóny



Konstrukce logotypu

Komunikující město Lázně Bělohrad

V komunikaci města Lázně Bělohrad dochází rokem 2022 k zásadní změně v podobě vzniku
nového logotypu města. Byl vytvořen především proto, aby pomohl oddělit komunikaci
výsostnou, slavnostní od komunikace profánní, všední. Po vzoru jiných měst je dosavadní
ústřední vizuální prvek komunikace města, jeho historický znak, vymezen pouze pro nejvyšší
formy komunikace města, a jeho nástupcem v každodenní komunikaci je moderní logotyp.

Logotyp je koncipován jako nástroj moderní komunikace města, jehož potřebou je rozvíjet
oboustranný komunikační proces s jeho občany, návštěvníky, partnery a dalšími subjekty.
Svým charakterem je jednoduchou, dobře zapamatovatelnou vizuální značkou, která je
v komunikaci města nejen nástrojem dorozumění, ale také posilování vlastní identity města
a pocitu sounáležitosti s ním. Díky nadčasovému zpracování nabízí příležitost vystavět
na jeho základě sadu funkčníchmateriálů pro komunikaci města k jeho každodenním
potřebám, stejně jako budovat sérii materiálů s využitím v oblasti cestovního ruchu.

Historický znak je sám o sobě nositelem tradice, sounáležitosti s historií a ostatně i pojítkem
předešlých generací k dnešku. Z těchto důvodů a taktéž s ohledem na svou vizuální
komplikovanost není vhodným prvkem pro veškeré výstupy komunikace, které město
potřebuje realizovat. Proto je nadále historický znak užíván jen na výstupech nejvyšší
povahy, zpravidla spojených s komunikací starostyměsta či jeho kanceláře, především
komunikace na nejvyšší úrovni, slavnostních dopisech, listinách čestného občanství,
domovských listech, blahopřáních a dalších obdobných jedinečných výstupech.
Stejně takmá svémísto i v prostoráchměstského úřadu a také na symbolechměsta.

Linka Font

Symbolika

Linka dotváří symboliku - odkazuje na znak města
(stromy), ukotvuje text logotypu a zároveň slouží jako
grafický prvek pro další výstupy.

Textová část loga svým uspořádaním vytváří stylizovaný klíč
- v místě symbolický odkaz na lázeňství.

Vychází z historických a geografických souvislostí - evokuje
charakteristický vzor městské dlažby, symbolizuje křižovatku (čtyř měst),
představuje prvek znaku / vlajky města (čtyři oblouky).

Základní varianty

Barevné varianty

Zpracoval (las)Zpracoval (las)Zpracoval (las)Zpracoval (las)

Komunikující město Lázně BělohradKomunikující město Lázně Bělohrad
V komunikaci města Lázně Bělohrad doV komunikaci města Lázně Bělohrad do-

chází rokem 2022 k zásadní změně v podobě chází rokem 2022 k zásadní změně v podobě 
vzniku nového logotypu města. Byl vytvořen vzniku nového logotypu města. Byl vytvořen 
především proto, aby pomohl oddělit komunipředevším proto, aby pomohl oddělit komuni-
kaci výsostnou, slavnostní od komunikace prokaci výsostnou, slavnostní od komunikace pro-
fánní, všední. Po vzoru jiných měst je dosavadní fánní, všední. Po vzoru jiných měst je dosavadní 
ústřední vizuální prvek komunikace města, jeho ústřední vizuální prvek komunikace města, jeho ústřední vizuální prvek komunikace města, jeho ústřední vizuální prvek komunikace města, jeho 
historický znak, vymezen pouze pro nejvyšší historický znak, vymezen pouze pro nejvyšší historický znak, vymezen pouze pro nejvyšší historický znak, vymezen pouze pro nejvyšší 
formy komunikace města, a jeho nástupcem formy komunikace města, a jeho nástupcem formy komunikace města, a jeho nástupcem formy komunikace města, a jeho nástupcem 
v každodenní komunikaci je moderní logotyp.v každodenní komunikaci je moderní logotyp.v každodenní komunikaci je moderní logotyp.

Logotyp je koncipován jako nástroj moderní komunikace města, jehož Logotyp je koncipován jako nástroj moderní komunikace města, jehož 
potřebou je rozvíjet oboustranný komunikační proces s jeho občany, návštěvpotřebou je rozvíjet oboustranný komunikační proces s jeho občany, návštěv-
níky, partnery a dalšími subjekty.níky, partnery a dalšími subjekty.níky, partnery a dalšími subjekty.

Svým charakterem je jednoduchou, dobře zapamatovatelnou vizuální Svým charakterem je jednoduchou, dobře zapamatovatelnou vizuální Svým charakterem je jednoduchou, dobře zapamatovatelnou vizuální Svým charakterem je jednoduchou, dobře zapamatovatelnou vizuální 
značkou, která je v komunikaci města nejen nástrojem dorozumění, ale také značkou, která je v komunikaci města nejen nástrojem dorozumění, ale také značkou, která je v komunikaci města nejen nástrojem dorozumění, ale také značkou, která je v komunikaci města nejen nástrojem dorozumění, ale také 
posilování vlastní identity města a pocitu sounáležitosti s ním. Díky nadčasoposilování vlastní identity města a pocitu sounáležitosti s ním. Díky nadčasoposilování vlastní identity města a pocitu sounáležitosti s ním. Díky nadčasoposilování vlastní identity města a pocitu sounáležitosti s ním. Díky nadčaso-
vému zpracování nabízí příležitost vystavět na svém základě sadu funkčních vému zpracování nabízí příležitost vystavět na svém základě sadu funkčních vému zpracování nabízí příležitost vystavět na svém základě sadu funkčních 

materiálů pro komunikaci města k jeho každodenním potřebám, stejně jako materiálů pro komunikaci města k jeho každodenním potřebám, stejně jako 
budovat sérii materiálů s využitím v oblasti cestovního ruchu.budovat sérii materiálů s využitím v oblasti cestovního ruchu.

Historický znak je sám o sobě nositelem tradice, sounáležitosti s hisHistorický znak je sám o sobě nositelem tradice, sounáležitosti s his-
torií a ostatně i pojítkem předešlých generací k dnešku. Z těchto důvodů torií a ostatně i pojítkem předešlých generací k dnešku. Z těchto důvodů 
a taktéž s ohledem na svou vizuální komplikovanost není vhodným prvkem a taktéž s ohledem na svou vizuální komplikovanost není vhodným prvkem a taktéž s ohledem na svou vizuální komplikovanost není vhodným prvkem a taktéž s ohledem na svou vizuální komplikovanost není vhodným prvkem 
pro veškeré výstupy komunikace, které město potřebuje realizovat. Proto je pro veškeré výstupy komunikace, které město potřebuje realizovat. Proto je pro veškeré výstupy komunikace, které město potřebuje realizovat. Proto je pro veškeré výstupy komunikace, které město potřebuje realizovat. Proto je 
nadále historický znak užíván jen na výstupech nejvyšší povahy, zpravidla nadále historický znak užíván jen na výstupech nejvyšší povahy, zpravidla nadále historický znak užíván jen na výstupech nejvyšší povahy, zpravidla nadále historický znak užíván jen na výstupech nejvyšší povahy, zpravidla 
spojených s komunikací starosty města či jeho kanceláře, na slavnostních spojených s komunikací starosty města či jeho kanceláře, na slavnostních spojených s komunikací starosty města či jeho kanceláře, na slavnostních spojených s komunikací starosty města či jeho kanceláře, na slavnostních 
dopisech, listinách čestného občanství, domovských listech, blahopřáních dopisech, listinách čestného občanství, domovských listech, blahopřáních dopisech, listinách čestného občanství, domovských listech, blahopřáních dopisech, listinách čestného občanství, domovských listech, blahopřáních 
a dalších obdobných jedinečných výstupech.a dalších obdobných jedinečných výstupech.a dalších obdobných jedinečných výstupech.a dalších obdobných jedinečných výstupech.

Stejně tak má své místo i v prostorách městského úřadu a také na symStejně tak má své místo i v prostorách městského úřadu a také na symStejně tak má své místo i v prostorách městského úřadu a také na sym-
bolech města.bolech města.

Zeptali jsme se za vás
Představujeme nové logo města 

Proč se letos neuskuteční Podkrkonošský maraton horských kol? 
Víme, že Podkrkonošský maraton mtb v Lázních Bělohradě a okolí byl dlouholetou a mimořádnou akcí. Výborné 

tratě, krásné zázemí a v neposlední řadě podpora města. Doba „kovidová“ však mínila jinak a dlouhodobé plánování 
náročných sportovních akcí v podstatě nebylo možné. Letošní rok je opět sportu nakloněn, a tak jsme se rozhodli 
(po zralé a dlouhodobé úvaze) tentokrát uspořádat „výkladní skříň“ mládežnické a ženské silniční cyklistiky v České 
republice - Techniserv Český pohár. Účast absolutní české špičky od kategorie mladšího a staršího žactva přes 
kadety, špičkové juniory až po kategorii žen. Předpokládáme start až 400 závodníků, včetně cyklistů z Holandska, 
Slovenska, Maďarska, Rakouska a Polska. Jistě se bude na co dívat a bude komu fandit. Plánovaný termín časovky 
jednotlivců je 6. srpna 2022 v čase mezi 9 a 15 hodinou, se startem u Tree of Life, otočkou před obcí Miletín a cílem 
opět u Tree of Life. V neděli 7. srpna potom navazuje hromadný silniční závod po kategoriích v Nové Pace.

Z Techniserv Českého poháru mládeže a žen chceme udělat tradici, organizačně a zázemím v Lázních Bělohradě 
chceme opět patřit k nejlepším v republice.

Ale vrátím se k Podkrkonošskému maratonu mtb. Na tento chceme navázat v příštích letech, tedy pokračovat v 
jeho organizaci.

Oba závody na sebe ale vážou velké množství organizačních pracovníků, povolení, financí, ale také dopravních 
omezení. Musíme tedy vše vyzkoušet a následně učinit racionální rozhodnutí.

Tímto zároveň děkujeme za pochopení a případnou podporu obou akcí.
Těšíme se na vaši účast!

Mgr. Jiří Šorm za CK Carla.kupkolo.cz, foto: Václav Lejdar
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Konstrukce logotypu

Komunikující město Lázně Bělohrad

V komunikaci města Lázně Bělohrad dochází rokem 2022 k zásadní změně v podobě vzniku
nového logotypu města. Byl vytvořen především proto, aby pomohl oddělit komunikaci
výsostnou, slavnostní od komunikace profánní, všední. Po vzoru jiných měst je dosavadní
ústřední vizuální prvek komunikace města, jeho historický znak, vymezen pouze pro nejvyšší
formy komunikace města, a jeho nástupcem v každodenní komunikaci je moderní logotyp.

Logotyp je koncipován jako nástroj moderní komunikace města, jehož potřebou je rozvíjet
oboustranný komunikační proces s jeho občany, návštěvníky, partnery a dalšími subjekty.
Svým charakterem je jednoduchou, dobře zapamatovatelnou vizuální značkou, která je
v komunikaci města nejen nástrojem dorozumění, ale také posilování vlastní identity města
a pocitu sounáležitosti s ním. Díky nadčasovému zpracování nabízí příležitost vystavět
na jeho základě sadu funkčníchmateriálů pro komunikaci města k jeho každodenním
potřebám, stejně jako budovat sérii materiálů s využitím v oblasti cestovního ruchu.

Historický znak je sám o sobě nositelem tradice, sounáležitosti s historií a ostatně i pojítkem
předešlých generací k dnešku. Z těchto důvodů a taktéž s ohledem na svou vizuální
komplikovanost není vhodným prvkem pro veškeré výstupy komunikace, které město
potřebuje realizovat. Proto je nadále historický znak užíván jen na výstupech nejvyšší
povahy, zpravidla spojených s komunikací starostyměsta či jeho kanceláře, především
komunikace na nejvyšší úrovni, slavnostních dopisech, listinách čestného občanství,
domovských listech, blahopřáních a dalších obdobných jedinečných výstupech.
Stejně takmá svémísto i v prostoráchměstského úřadu a také na symbolechměsta.

Linka Font

Symbolika

Linka dotváří symboliku - odkazuje na znak města
(stromy), ukotvuje text logotypu a zároveň slouží jako
grafický prvek pro další výstupy.

Textová část loga svým uspořádaním vytváří stylizovaný klíč
- v místě symbolický odkaz na lázeňství.

Vychází z historických a geografických souvislostí - evokuje
charakteristický vzor městské dlažby, symbolizuje křižovatku (čtyř měst),
představuje prvek znaku / vlajky města (čtyři oblouky).

Základní varianty

Barevné varianty

Zeptali jsme se za vás
Představujeme nové logo města 

Proč se letos neuskuteční Podkrkonošský maraton horských kol? 

Starosta odpovídá 

Dočetl jsem se, že se cena za nový úřad 
na náměstí zvýšila z 80 na 200 milionů. Je-
nom dlažba na náměstí se už třikrát překlá-
dala. A navíc se ta hnusná kostka na náměstí 
vůbec nehodí!

Můžu se zeptat, kde jste se to dočetl? Zřejmě 
někde na sociálních sítích, kde si může každý pri-
mitiv napsat beztrestně sebevětší nesmysl s cílem 
někoho poškodit. Je to naprostá lež. Ve smlouvě 
se zhotovitelem stavby firmou Syner máme cenu 
za nový úřad cca 53,8 mil. Kč, za rekonstrukci 
náměstí 14,1 mil. Kč a za úpravy okolí úřadu 
(parkovací stání, přístřešek, zpevněné plochy, 
veřejné osvětlení, inženýrské sítě, zeleň, atd.) 
11,6 mil. Kč bez DPH (DPH činí 21 %). Zatím 
byly uzavřeny 3 dodatky ke smlouvě. Prvním 
došlo ke snížení celkové ceny o 1,4 mil. Kč, dru-
hým k navýšení o 1,5 mil. Kč a třetím k navýšení 
o 0,5 mil. Kč bez DPH. Celkové navýšení ceny 
stavby je tedy naprosto minimální. Chtěl bych za 
to poděkovat stavbyvedoucím firmy Syner, tech-
nickému a autorskému dozoru i pracovníkům 
investičního odboru města. Přístup všech k řeše-
ní problémů na stavbě je naprosto profesionální 
a i díky tomu se podařilo v dnešních složitých 
podmínkách udržet navýšení ceny na minimální 
úrovni.

Největší navýšení (cca 700.000 Kč) je za 
kvalitnější svítidla v budově úřadu. Architekti 
svítidla nedostatečně specifikovali a v původní 
nabídce zhotovitele byla levná a málo kvalitní 
svítidla. Další navýšení vyplynulo z požadavku 
investora (města) na pořízení nabíjecí stanice 
pro elektromobily a elektronické úřední desky, 
doplnění ochrany stromů (mříže a ohrádky) na 
náměstí a na revizní dvířka v podhledech. U prv-
ního dodatku došlo ke snížení ceny hlavně z dů-
vodu, že z dodávky firmy Syner byla vyřazena 
kašna a smlouva na ni byla uzavřena přímo se 
sochařkou. Celkem jsme na stavbě řešili už cca 
50 změnových listů s vícepracemi i méněpracemi 
a navýšení je kolem 2 mil. Kč (při nezapočítání 
odpočtu ceny kašny).

Co se týká dlažby na náměstí, tak pro fir-
mu Syner prováděl její pokládku subdodavatel. 
S kvalitou nebyli spokojeni zástupci firmy Syner, 
města, technický ani autorský dozor. Podobně 

nebyla spokojenost ani s druhou firmou a až dlaž-
diči třetí firmy odvádějí kvalitní práci. Pro město 
tyto překládky ale neznamenaly ani korunu navíc 
v ceně díla, protože ve smlouvě je za položení 
dlažby na náměstí jednoznačně stanovena cena.

A hnusná kostka – to je věc názoru. V roce 
2017 byla po velkých diskusích vyhlášena na 
řešení nového úřadu ařešení nového úřadu a úpravu náměstí architekúpravu náměstí architek-
tonická soutěž. Zúčastnilo se jí 58 architektonic-
kých kanceláří a v porotě byli špičkoví architekti, 
kteří tento návrh (jak náměstí, tak úřadu) hodno-
tili velice pozitivně. V soutěži skončil nakonec 
na 3. místě, vítězný návrh byl ale cenově výraz-
ně dražší a občanům se nelíbil, druhý návrh ne-
splňoval podmínky územního plánu. Proto byla 
uzavřena smlouva na projektování tohoto řešení.

Četl jsem, že v Bělohradě bude zrušen 
stavební úřad. Vůbec si tuto situaci nedove-
du představit.

Ani já si nedovedu představit, že by v našem 
městě nebyl stavební úřad. V novém stavebním 
zákoně je schváleno oddělení stavebních úřa-
dů od systému městských úřadů a vznik Nej-
vyššího stavebního úřadu (podobně jako jsou 
finanční úřady nebo katastrální úřady). Zůstaly 
by pouze krajské stavební úřady a detašovaná 
pracoviště zřejmě na úrovni ORP (Jičín, Hořice, 
Nová Paka). Účinnosti má tento zákon nabýt 1. 
července 2023. V současné době jsou v jednání 
dvě novely tohoto stavebního zákona. V první 
(prošla Poslaneckou sněmovnou) se posunuje 
termín účinnosti na 1. 7. 2024, ve druhé se jedná 
o zachování systému stavebních úřadů při měst-
ských úřadech, ale snížení jejich počtu (v Králo-
véhradeckém kraji z 48 na 25). Zrušen by měl 
být i stavební úřad v našem městě a např. v rámci 
Jičínska by mělo dojít ke zrušení stavebních úřa-
dů také v Sobotce, Kopidlně, Libáni a Vysokém 
Veselí. Přitom před volbami politici slibovali, že 
přiblíží státní správu občanům a zabrání rušení 
stavebních úřadů. 

Starosty naštvalo i to, že informaci o ruše-
ní stavebních úřadů jsme se dozvěděli z médií 
a následně od řadového pracovníka krajského 
úřadu, přitom z ministerstva pro místní rozvoj, 
které novelu připravilo, dostáváme plno méně 
podstatných informací. Starostové měst s ruše-
nými úřady z Jičínska se ihned sešli se staros-
tou a tajemníkem z Jičína a jednali s hejtmanem 
Královéhradeckého kraje. Všichni jsme vyjádřili 

naprostý nesouhlas s tímto postupem, neboť ani 
Jičín není schopen převzít veškerou agendu, za-
městnance, archivy a organizovat činnost tako-
véhoto úřadu. Nesouhlasné stanovisko vyjádřila 
i řada politiků, s kterými jsem v kontaktu (hejt-
mani Červíček a Půta, senátoři Czernin, Sobotka 
a Canov), a mnoho dalších. Zúčastnil jsem se jed-
nání předsednictva Svazu měst anání předsednictva Svazu měst a obcí, který také obcí, který také 
jednoznačně s novelou zákona nesouhlasí stejně 
jako Sdružení místních samospráv. Někteří sta-
rostové byli pozváni na jednání s ministrem pro 
místní rozvoj Ivanem Bartošem. Tohoto jednání 
jsem se nemohl zúčastnit, ale dozvěděl jsem se, 
že nechtěl připustit zachování stavebních úřadů 
v současném rozsahu a trval na jejich výrazném 
snížení dle předložené novely zákona. Na druhou 
stranu od řady koaličních politiků slyším, že bu-
dou jednoznačně proti této novele zákona rušící 
stavební úřady. Věřím, že nakonec zvítězí zdra-
vý rozum a systém stavebních úřadů včetně toho 
v Bělohradě zůstane zachován.

Pavel Šubr, foto: Roman Kunčík

ZM informuje 

Na zasedání zastupitelstva města, které se 
konalo 20. dubna v aule Základní školy K. V. 
Raise, vzali zastupitelé nejprve tradičně na vě-
domí zprávy kontrolního a finančního výboru 
a zprávu z jednání rady města, neschválili od-
koupení pozemků pod účelovými komunikacemi 
v k. ú. Uhlíře od Státního statku Jeneč, státního 
podniku v likvidaci, rovněž neschválili zveřej-
nění záměru prodeje části pozemku p. č. 27/3
v k. ú. Lány, schválili prodej nebytového prosto-
ru č. 373/1 (lékařská ordinace) v domě v ulici T. 
G. Masaryka č. p. 373 a také schválili uzavření 
smlouvy o smlouvě budoucí darovací s Králo-
véhradeckým krajem na bezúplatný převod are-
álu Kotykova mlýna na město Lázně Bělohrad. 
Zastupitelé poté vzali na vědomí rozpočtová 
opatření č. 2–5/2022, schválili zřizovací listinu 
Jednotky sboru dobrovolných hasičů města Láz-
ně Bělohrad a delegovali místostarostu Antonína 
Schánilce (v případě jeho nepřítomnosti radní-
ho Vlastimila Matouše) jako zástupce města na 
valnou hromadu Vodohospodářské a obchodní 
společnosti, a. s. V diskusi projednali aktuální 
záležitosti města.
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Na Bělohrad!
„Nacházet se v pokročilejším věku.“ 
„Užívat si podzim života.“ 
„Mít už něco za sebou.“
   Takovým květnatým slovům se příjemně 

naslouchá, znějí i trochu vznešeně,  jenže co 
si budeme povídat. Stáří je prostě stáří, ať si 
ho malujeme narůžovo, jak chceme. Člověka 
po šedesátce každý den něco zabolí a dokonce 
má z toho radost: Hurá. Existuje důkaz, že ještě 
žiju. 

   I já, v pokročilejším již věku, unaven vel-
koměstským mumrajem, začal jsem přemýšlet 
o přesídlení z Prahy. Kromě přírodních krás, lá-
zeňské péče nebo historických památek zazna-
menal jsem si ve svém pomyslném deníčku tři 
hlavní důvody, proč právě do Lázní Bělohradu:

1) Jsem zapadlý vlastenec 
2) Navštívil jsem veřejný záchodek
3) Rád šlapu chodník 
 Někdy před dvaceti lety vydal jsem se 

poprvé dobrovolně na milost a nemilost zdejší 
rehabilitační péči. „Nemilost“ byla z mého se-
znamu ihned vyškrtnuta a po procedurách jsem 
se chutě zapojil do nejrozšířenějšího sportu lá-
zeňského – belhingu. To se jen tak belháte po – belhingu. To se jen tak belháte po –
městě a koukáte, kde co lítá. Když nikde nic 
nelítá, podíváte se na zem a ejhle. Objevíte 
krásný žulový chodník tří barev, ani se po něm 
nechce šlapat. Říkáte si: Tahle kostka bude asi 
z Mrákotína, tahle možná z Jeseníku a tahle 
žlutá snad ani žula nebude. Všechny jsou sesta-
veny do čtyřlístků pro štěstí, zřejmě aby sebou 
na náledí nikdo nešvihnul. Jdete a jdete, až do-
jdete k veřejnému záchodku. Tady by Eulálie 
Čubíková se svými protesty na obranu veřej-
ných mravů určitě neuspěla, a zatímco ve Zvo-
nokosech byl veřejný záchodek výdobytkem 
francouzské revoluce, zde je oslavou civilizo-
vané společnosti. Čistý a funkční. Paráda. 

   A vykročíte dál – tedy jestli vás případná – tedy jestli vás případná –
průtrž mračen neodradí. Pokud se jí to poda-
ří (třeba že jste z cukru), povedou vaše kroky 
nejspíše rovnou do hostince U Sehnalů, kde 
neprší. Pokud vám déšť nevadí, povedou vaše 
kroky opět do hostince U Sehnalů, ovšem kul-
turní oklikou se zastávkou v kostele Všech sva-
tých, minimálně proto, že „vono to baroko není 
špatný pro voko“. 

Psát o bělohradských památkách je jako 
nosit dříví do Hůry. Přesto si dovolím jednu po-
známku. Na kolika místech naší vlasti urputně 
shánějí důkazy, že chloubu jejich obce skuteč-
ně postavil mistr Santini. My se pídit nemusí-
me, protože to víme, a zámek, jak doufám, brzy 
pořádně prokoukne k radosti nás všech.

Teď mě ale, prosím, omluvte. O svých 
přátelích a dalších pozoruhodnostech napíšu 
někdy příště. Spěchám se totiž naložit do bah-
na „řesti“, protože bahno neřesti vypadá určitě 
jinak.

Mějte se krásně a lázeňsky.
J. J. Čutka

Pověsti, opřádající svými tajemnými příběhy hrady a zámky, jsou velmi oblíbeným 
tématem. O tento vyhledávaný fenomén není ochuzen ani náš bělohradský zámek.  K za-
chování místní lidové slovesnosti velkou měrou přispěl díky svým sběrům bělohradský 
farář, průkopník archeologie a historik František Petera Rohoznický (1798–1877). Bělo-
hradskou faru spravoval od 2. srpna 1836 do své rezignace 14. prosince 1848. Respektive 
do 24. srpna 1847, kdy se mu po sporu s tehdejším majitelem bělohradského panství 
hrabětem Alfonsem Aichelburgem silně zhoršil zdravotní stav a odešel do Prahy na lé-
čení. Protože se mu ani po několikaměsíčním opakovaném léčebném pobytu v ústavu 
přírodoléčitelském vedeném doktorem Špottem zdraví nezlepšovalo, 14. prosince 1848 
se vzdal bělohradské fary a požádal o důchod.

Jedna z méně známých pověstí sepsaných farářem Peterou vypráví o záhadném 
„urozenci“ vězněném v podkroví bělohradského zámku: „V této tvrzi (myšleno v bě-
lohradském zámku – pozn. autora) na půdě pod střechou ukazuje se dosud pokoj dosti 
prostranný vpravo, vyjdouc po schodech nahoru, v němž prý jistý urozenec, jsa blízkým 
příbuznym jednoho držitele toho zámku, z návodu cizího až do smrti jako v žaláři vězeň 
byl za tou příčinou, aby po smrti tamějšího pána toho zámku, jakožto nejbližší nápadník, 
nemohl se na ten nápad táhnouti a tudy aby nepravému, více vzdálenému dědici připadl; 
byl to prý jeden z Valdsteinů, snad bratr Bertholda Vilíma. Ale o té věci není průvodné 
jistoty, to jen stará pověst.“

Hrabě Bertold Vilém z Valdštejna (1640 – 1724), zmíněný v citaci, získal bělohrad-
ské panství dědictvím po své manželce hraběnce Alžbětě Kateřině z Valdštejna – roze-
né z Valdštejna, zesnulé 17. února 1684. Nabyté dědictví postupně rozšiřoval. Nejdříve 
přikoupil 6. dubna 1686 svobodný dvůr Šárovcovu Lhotu, 15. července 1692 statek 
s vesnicí Lukavec a 1. srpna 1701 panství Maršov se Starými Buky. Pro rozrůstající se 
doménu dokázal 4. dubna 1701 vymoci povýšení na fideikomis s centrem v Nové Vsi 
(Bělohradě). Zřídil zde sirotčinec a zahájil přestavbu zámku. Statek Nový dvůr, statek 
Černín s vesnicí společně s kostelíkem Petra a Pavla na Byšičkách získal od valdických 
kartuziánů v roce 1718, kteří za utrženou sumu 37 000 zl. v tomto roce zakoupili panství 
Vojice a svobodný selský dvůr v Podhorním Újezdu.  V letech 1694 – 1713 zastával úřad 
hradeckého hejtmana. Po delším úsilí se mu 2. května 1722 podařilo získat císařské pri-
vilegium k povýšení střední části Nové Vsi na městečko pojmenované Bělohrad s třemi 
výročními a jedním týdenním trhem. Svědomitě si také plnil povinnosti patrona kostelů. 
Důkazem je dominanta současného města Lázní Bělohradu kostel Všech svatých, který 
dal v roce 1689 od základu vystavět z kamene místo původního dřevěného. Zcela novou 
stavbou ze dřeva nahradil starý kostelík sv. Jiří v přilehlé obci Hřídelec a ve vsi Svatojan-
ský Újezd zvelebil tamní dřevěný kostel sv. Jana Křtitele. Jeho zásluhou prošel zásadní 
úpravou již zmíněný kostelík sv. apoštolů Petra a Pavla na Byšičkách. Byly odbourány 
oba východní opěráky a v prostoru mezi nimi proražen otvor do presbytáře, na který se 
napojila půlkruhová sakristie, v dnešní době mylně považovaná za románskou apsidu. 
Gotická okna byla nahrazena barokními a v tomto duchu se proměnil i celý interiér.

Citovaná pověst má pravdivý základ. Tajemný obyvatel podkrovní místnosti byl sku-
tečně bratr Bertolda Viléma z Valdštejna, důvod zde uvedený je ovšem smyšlený.

Tajemství zámeckého podkroví
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Na Bělohrad!

Tajemství zámeckého podkroví
 

P R I M Á T O R  H L A V N Í H O  M Ě S T A  P R A H Y  
Z D E N Ě K  H Ř I B  

SI  VÁS DOVOL UJE POZVAT  
NA  SL AVNOSTNÍ  PŘEDÁNÍ  ČESTNÝCH OBČANSTVÍ  HL AVNÍHO MĚSTA PRAHY 

PANÍ DAGMAR HAZDROVÉ, PANU VÁCLAVU HUDEČKOVI, PANÍ MARTĚ KUBIŠOVÉ 

A CEN HL AVNÍHO MĚ STA PRAHY –  STŘÍBRNÝCH MEDAIL Í  

PANÍ JITCE ABRAHÁMOVÉ A IN MEMORIAM PANÍ MILENĚ ČERNÉ  

V PONDĚL Í  6 .  ČERVNA  2 0 2 2  V  1 7 :0 0  HODIN 
V  BROŽÍKOVĚ SÁL E STAROMĚSTSKÉ RADNICE ,  STAROMĚSTSKÉ NÁM.  1 ,  PRAHA 1  

 

POZVÁN KA PLAT Í PR O JED N U  OSOBU  A SLOU ŽÍ JAKO VSTU PEN KA  SVOU  Ú Č AST  PR OSÍM  POTVR Ď TE  D O 31. KVĚTN A 2022:  
D OPOR U Č EN Ý OD ĚV: SPOLEČ EN SKÝ OD ĚV   PR OTOKOL@PR AH A.EU   
   

MUDR. MILENA ČERNÁ

V pondělí 6. června předal pražský primátor Zdeněk Hřib na Staro-
městské radnici čestná občanství hlavního města Prahy rozhlasové hla-
satelce Dagmar Hazdrové, houslovému virtuosovi Václavu Hudečkovi 
a zpěvačce Martě Kubišové. Zároveň předal i ceny hlavního města Prahy 
– stříbrné medaile lékařkám Jitce Abrahámové a in memoriam Mileně 
Černé. Pražská rodačka MUDr. Milena Černá, která zemřela v září 2021 
a je pohřbena na bělohradském hřbitově, obdržela toto ocenění za mimo-
řádné zásluhy v sociální a zdravotní oblasti. Stříbrnou medaili převzal 
v Brožíkově síni manžel MUDr. Černé pan Miloslav Stehlík. 

Dlouholetou ředitelku Výboru dobré vůle – Nadace Olgy Havlové 
a velkou příznivkyni Lázní Bělohradu MUDr. Milenu Černou si budeme 
připomínat i v našem městě, neboť Rada města Lázně Bělohrad rozhodla 
o pojmenování stromu na náměstí K. V. Raise před novým městským 
úřadem „stromem MUDr. Mileny Černé“.        (šup, foto: arch.)

O kterém z trojice bratrů majitele bělohradského panství ale pověst 
vypráví?  Nejstarší Maxmilián Adam, narozený v roce 1627 až 1628, 
nejdříve zastával u vídeňského dvora funkci komorníka a později pů-
sobil jako říšský dvorní rada. Byl dvakrát ženatý. Jeho první ženou 
byla Kateřina Alžběta z Verdenberka, po jejíž smrti uzavřel sňatek 
s Marií Eleonorou Pálffy. Zemřel 26. listopadu 1706 a byl pohřben do 
valdštejnské hrobky ve vídeňském dvorním augustiniánském kostele.

Další bratr Ferdinand Rudolf se narodil kolem roku 1629, a přes-
tože byl podobně jako jeho starší bratr Maxmilián Adam jmenován 
císařským komorníkem, v další kariéře u dvora nepokračoval. V roce 
1674 se oženil s ovdovělou Helenou Alžbětou Rašínovou z Rýzmbur-
ka, majitelkou panství Herálec a Okrouhlice. Z tohoto manželství se 
narodila 3. března 1679 Barbora Marie Alžběta z Valdštejna (vzhledem 
k tomu, že se prameny ohledně jejího stáří v době úmrtí neshodují 
a matriční záznam o jejím narození se zatím nepodařilo dohledat, nelze 
toto tradované datum považovat za zcela spolehlivé), která se provdala 
za Jana Arnošta Antonína Schaffgotsche a později se stala majitelkou 
bělohradského panství. Ferdinand Rudolf zemřel v Okrouhlici u Ha-
vlíčkova Brodu 30. prosince 1696. V matričním zápisu o jeho úmrtí je 
uvedena poznámka „sepultus Neo Pagi prope Giczinium“ neboli po-
hřben v Nové Vsi nedaleko Jičína. Vzhledem ke známým okolnostem 
se lze zcela oprávněně domnívat, že se jedná o dnešní Lázně Bělohrad. 

Nejmladším z bratrů byl Arnošt Julius narozený v roce 1641.  Vět-
šina jeho života nám zůstává skryta. Jeho tajemství pouze částečně 
poodhalují skromné záznamy týkající se některých jeho životních 
událostí. Z deníkových poznámek pražského arcibiskupa kardinála 
Arnošta Vojtěcha Harracha je patrno, že mu 24. dubna 1660 udělil 
první stupeň svěcení a zajistil místo kanovníka v Pasově. Následně 
se zřejmě vydal na kavalírskou cestu a objevuje se až 14. srpna 1662 
v toskánské Sieně, kdy se zapsal v matrice tamní univerzity. Zároveň 
byl v létě téhož roku imatrikulován také na univerzitě v Perugii, ležící 
v sousedním kraji Umbrii. Po návratu z kavalírské cesty se krátce ujal 
svého úřadu v Pasově, na který však ještě v roce 1662 z neznámých dů-
vodů rezignoval. Rokem 1662 se jeho stopa naprosto ztratila a ještě do 
nedávna byl letopočet 1662 považován genealogy za rok jeho úmrtí.

Zásadní průlom do tohoto tradovaného omylu učinil až Jiří Hrbek, 
když v Národním archivu nalezl dopis psaný v roce 1698 Bertoldem 
Vilémem z Valdštejna, v němž se zmiňuje o duševní chorobě Arnošta 
Julia a oznamuje, že nad ním v bělohradském zámku drží kuratelu. 
Zde je také odpověď nejen na otázku, který z bratrů byl v zámeckém 
podkroví ukrýván, ale zároveň je nám také odhalen pravý důvod této 
podivné internace, který zřejmě tehdejší prostí obyvatelé Nové Vsi 
neznali. Na jeho pravděpodobnou stopu spojenou s Bělohradem ale 
můžeme narazit již dříve – v závěru roku 1675. V matričním zápisu 
z 27. listopadu je totiž ženich Michal Hörel uveden jako „služebník 
mladšího jeho milosti pána z Walštína na Bělohradu“ (SOA v H. Krá-
lové, Sbírka matrik Východočeského kraje, Farní úřad římskokatolic-
ké církve Lázně Bělohrad, sign. 85 – 1, matrika NOZ 1654 – 1684. Za 
upozornění na zápis děkuji J. J. L. Špůrovi).

Svou smutnou životní pouť Arnošt Julius z Valdštejna dokonal 
v Bělohradě dne 6. října 1720, jak je patrno ze zápisu v matrice po-
hřbených z 8. října 1720: „Ze zámku Bělohradskýho. Pochován jest 
Vysoce urozený pán pan Arnošt, Sv. říms[ké] říše hrabě z Waldšteina.  
O devíti hodinách v noci usnul v Pánu dne 6. dito, věkem velmi sešlý.“

Přestože nešťastný Arnošt Julius opustil tento svět, jeho tajem-
stvím obestřený příběh byl tak silný, že přebýval v městečku formou 
ústního podání i po více než sto letech, a mohl tak být kolem roku 
1836 zaznamenán v úvodu zmiňovaným farářem Františkem Peterou 
Rohoznickým.

Napsáno podle článku „Tajemný vězeň v podkroví bělohradského 
zámku“. (KLAZAR, Josef. Tajemný vězeň v podkroví bělohradského 
zámku. In: Z Českého ráje a Podkrkonoší: vlastivědná ročenka. Sv. 
34. Semily: Státní okresní archiv; Jičín: Státní okresní archiv; Jičín: 
Regionální muzeum a galerie, 2021, s. 225–230.)

Josef Klazar, foto obrazu: Vladimír Aichelburg
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Bělohradská spisovatelka a učitelka zdejší ško-
ly Dr. Leontina Mašínová uvedla v jednom svém 
článku „Můj Bělohrad“, že po dobu svého pobytu 
v L. Bělohradě, tedy od roku 1923 do roku 1946, 
byl „spáchán jen jeden jediný skutečný zločin a ten 
ještě nezletilcem“. Evidentně měla na mysli vraždu 
hodináře učněm, jehož pohnutky, způsob provedení 
a rodinné zázemí se pokusím v následujícím pojed-
nání rekonstruovat.

MÍSTO ČINU A OBĚŤ 
V pátek 2. prosince 1927 došlo na bělohrad-

ském  náměstí v  domě čp. 109 zvaném Březohrá-
dek k zákeřné vraždě mistra hodináře. Obětí byl
Ferdinand Purma (* 2. 5. 1888), devětatřicetiletý 
a doposud svobodný syn chalupníka Ferdinanda 
Purmy z hornoveské chalupy čp. 67.

   Ferdinand Purma koupil již zařízenou ho-
dinářskou živnost v bělohradském domě čp. 109, 
který svojí polohou patří k Malému náměstí (dnes 
květinářství paní Kaprasové). Koupil ji od pozůsta-
lých po předčasně zemřelém hodináři Ladislavovi 
Kotykovi a v prostorách provozovny i bydlel. Stal 
se tak třetím hodinářem v této provozovně, kde prv-
ním z nich byl hodinář Jan Čeliš. 

Krví zbroceného a těžce zraněného hodináře 
později našli první návštěvníci hodinářství krátce 
po osmé hodině, kteří věc oznámili četnictvu a na 
místo byli přivoláni i dva bělohradští lékaři MUDr. 
František Lelek a MUDr. Jan Kysela. Ti po prvním 
ošetření dopravili těžce raněného svým automobi-
lem do nemocnice v N. Pace, kde těžce zraněný ho-
dinář aniž by nabyl vědomí ve 14.00 hodin skonal.

VRAHEM BYLO DÍTĚ
Ihned se rozběhlo vyšetřování a podezření pad-

lo na učedníka. Byl zatčen, nejprve tvrdil, že mistr 
spadl ze schůdků a rozbil si hlavu a až po čtyřho-
dinovém výslechu se k činu plně doznal. Následně 
zajištěná vražedná zbraň nezpochybnitelně potvrdi-
la, že nebohého hodináře zavraždil jeho učedník, 
čtrnáctiletý Stanislav Tauchman (* 11. 11. 1913 
H.N.Ves), bydlící s rodiči v domku čp. 148 na H. 
N. Vsi.

Při výslechu vypověděl, že v inkriminovanou 
dobu – před 8.00 – přišel i tento den tak jako ob-

vykle do již otevřeného hodinářství, a protože při-
šel již s úmyslem svého mistra usmrtit, přinesl si 
z domova pod kabátem uschovanou sekeru. Mistr 
v poklidu seděl u stolu a snídal svůj hrneček kávy. 
Zezadu se k němu přikradl již s obnaženou sekerou 
v ruce a prudce jej s ní udeřil do hlavy. Když se 
mistr po úderu k němu otočil s dotazem: „Co děláš 
Stanislave?“ udeřil jej ostřím sekery ještě do hlavy 
čtyřikrát a pak na nic nečekal a z krámu utekl. Běžel 
domů a při tom vražednou sekeru uschoval v Flu-
mových sadech pod lávkou přes Javorku, nedaleko 
dnešní benzinové pumpy. Tam byla četnictvem jako 
stěžejní důkaz nalezena.

Motivem jeho činu byl strach z matky a z oče-
kávaného trestu, neboť jej mistr plísnil, že při správě 
„zkazil“ hodinky a řekl mu, že je musí zaplatit.

Vrah ve věku dítěte by odsouzen okresním sou-
dem v Nové Pace a pak odvolacím, krajským porot-
ním soudem v Jičíně dne 23. dubna 1928 k trestu 
odnětí svobody v délce pěti let a trest si odpykal v 
„Kartouzích“ ve Valdicích u Jičína.

Delikvent Stanislav se narodil na H. N. Vsi, byl 
jedním ze čtyř dětí tehdy padesátiletého mlynářské-
ho pomocníka Josefa Tauchmana, bydlícího se svojí 
rodinou ve vlastním domku čp. 148. Otec neměl 
zrovna lehké dětství, neboť se narodil jako neman-
želský svobodné matce Josefě Tauchmanové, dceři 
sedláka z Bělé u Pecky.  Matka Lidmila pocházela 
z Přibyslavi, byla tovární dělnicí a i ona v domku 
v r. 1966 dožila.

Zavražděný Ferdinand Purma měl pohřeb 4. 
prosince 1927 na bělohradském hřbitově za velké 
účasti občanů, neboť jako hodinář byl obyvatel-
stvu znám a hodnocen byl jako tichý, nekonfliktní 
člověk. Nad hrobem se se zemřelým rozloučil fa-
rář František Nosek, který zmínil i omluvu činu 
nerozvážného poblouzněného chlapce, což mnoha 
přítomnými smutečními hosty nebylo příznivě po-
chopeno. Později pak starší bratr zemřelého Josef 
Purma, který v té době vlastnil lom kamene patřící 
k hornoveském domu čp. 108, zhotovil z bělohrad-
ského pískovce převážnou část kamenického díla 
hrobu rodiny Purmových.

Další osudy Stanislava Tauchmana nebyly zjiš-
těny. 

Tato vražda, dokonce spáchaná nedospělcem, 
byla jediná na Bělohradsku za trvání „první republi-
ky“. Upoutala jistě pozornost obyvatel Bělohradska 
a okolí, a v pozornosti obyvatel tak  vystřídala me-
dializovaný případ popravy oběšením kasaře, lupiče 
a vraha Martina Leciána zvaného „Postrach Mora-
vy“. K popravě došlo 6. října, tedy nedlouho před 
vraždou hodináře u nás.

VRAŽDA V R. 1949 A SÉRIE VRAŽD V R. 2017 V L. BĚLOHRADĚ
O dvacet dva let později následovala vražda 

Karla Vaňury, ke které došlo 10. 7. 1949 na Dolením 
dvoře (viz BL 5/2015) a pak v našem poklidném, 
snad nejklidnějším městě v kraji dlouhých šedesát 
osm let k žádnému takovému zločinu nedošlo.

Až v letních měsících roku 2017 došlo v našem 
městě doslova k explozi vražedných jednání a to do-
konce spáchaných našimi sousedy. Ani historie Bě-
lohradska obdobná jednání v tak krátkém časovém 
rozmezí nezaznamenala.

Nejprve dne 11. srpna 2017 došlo na D. N. Vsi 
k pokusu o vraždu, kterého se na svém sousedovi 

dopustil podnapilý recidivista Petr Jansa (* 1947).
Ten po výtržnickém jednání spočívajícím v nadáv-
kách a pobourání božích muk pobodal po hádce no-
žem svého souseda v oblasti hrudníku, za což byl 
odsouzen na deset let vězení (viz BL 1/2019). 

O dva dny později 13. srpna otřásla městem 
trojnásobná vražda členů jedné rodině z P. N. Vsi, 
kterou spáchal muž patřící k této rodiny. Dle vyjá-
dření dozorového státního zástupce bylo: „Trestní 
řízení zastaveno pro nepříčetnost na základě zna-
leckého posudku z oboru psychiatrie a psychologie. 
Byl uznán nepříčetným z důvodu psychického one-
mocnění.“ Nepříčetný pachatel se tak vyhnul trestu 
odnětí svobody a byl umístěn v detenčním zařízení.

Hned nato dne 14. srpna byla náhodně v kuku-
řičném lánu pod tratí v H. N. Vsi nalezena mrtvola 
ve značném rozkladu. Soudní pitvou a rozborem 
DNA byl násilný trestný čin vraždy potvrzen a zjiš-
těna totožnost oběti. Následným vyšetřováním bylo 
toto jednání prokázáno manželské dvojicí Petře 
a Jaroslavovi Janákovým, kterým dále byly proká-
zány tři pokusy o vraždu a dvě přípravy k vraždě. 
Odsouzeni byli odvolacím soudem na 30 let odně-
tí svobody u Petry Janákové a její manžel na trest 
o dva roky nižší, když jím původní doživotí trest 
byl snížen.  

Všechny popsané skutky byly široce rozebírá-
ny médií a naše městečko navěky „proslavily“. 

ZBRANĚ DĚTSKÝCH VRAHŮ   
Bodné či sečné zbraně pro jejich dostupnost 

jsou nejčastěji využívány dětmi, či mladistvými 
vrahy v našich zemích. Příkladem toho je brutální 
vražda třináctileté Barborky Němečkové, ke kte-
ré došlo na Nový rok 2004 nedaleko Kmetiněvsi 
u Velvar. Pachatelem byl její třináctiletý spolužák, 
který ji pobodal a znásilnil. I nedávná vražda spá-
chaná 31. března 2022 devatenáctiletým Jarosla-
vem, učněm Střední odborné školy v Praze 4, který 
údery mačetou do hlavy zavraždil čtyřiasedmdesáti-
letého učitele matematiky Jana K.  Motivem zločinu 
byl studijní neúspěch doposud dobře hodnoceného 
učně, kterému učitel dal předešlého dne z důležité-
ho zkoušení pětku a patrně jej při zkoušení i poni-
žoval.

Jinak je tomu ve Spojených státech americ-
kých, kde se teenager v obdobných a ne zrovna 
řídkých případech převážně využívá, a to opět z dů-
vodů dostupnosti, zbraní palných. Příkladem toho je 
i u nás medializovaný vražedný masakr devatenácti 
školních dětí, dvou učitelek a postřelení vlastní ba-
bičky spáchané v texaském městě Uvalde dne 24. 5. 
2022. Byla to zřejmě pomsta právě osmnáctiletého, 
koktajícího a spolužáky proto posmívaného Salvá-
dora Ramose, dřívějšího žáka téže školy.

Josef J. L. Špůr, foto: autor

VRAŽDA HODINÁŘE

H.N.Ves čp. 67– rodiště zavražděného

Březohrádek – místo vraždy

H. N. Ves čp. 148 – rodiště  vraha
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JAK SE ŽIJE VIETNAMCŮM 
V BĚLOHRADĚ

VIETNAMŠTÍ OBČANÉ TVOŘÍ PO SLOVÁCÍCH A UKRAJINCÍCH TŘETÍ POČETNĚ NEJVĚTŠÍ NÁVIETNAMŠTÍ OBČANÉ TVOŘÍ PO SLOVÁCÍCH A UKRAJINCÍCH TŘETÍ POČETNĚ NEJVĚTŠÍ NÁ-
RODNOSTNÍ MENŠINU ŽIJÍCÍ NA ÚZEMÍ ČR. VŽDY VYNIKALI NADPRŮMĚRNOU PRACOVITOSTÍ 
A ZÁVIDĚNÍHODNOU PÍLÍ. PO ROCE 1989 PŘEVAŽOVALY JEJICH STÁNKY NABÍZEJÍCÍ PŘEDEVŠÍM 
LEVNÝ TEXTIL NA VĚTŠINĚ TRŽNIC A DNES V JEJICH VEČERKÁCH KAŽDODENNĚ NAKUPUJE-
ME POTRAVINY TÉMĚŘ PO CELÉ REPUBLICE. DOKONCE NEBÝT VIETNAMSKÝCH OBCHŮDKŮ, 
V MNOHA MENŠÍCH MĚSTECH BY DNES MALOOBCHODNÍ PRODEJ SNAD ANI NEEXISTOVAL. JE-
JICH DĚTI JIŽ STUDUJÍ NA ZDEJŠÍCH ŠKOLÁCH, PLYNULE HOVOŘÍ ČESKY A PLNĚ SE ZAČLENILY 
DO ŠKOLNÍCH KOLEKTIVŮ.

 A JAKÁ JE SITUACE V BĚLOHRADĚ? V SOUČASNOSTI ZDE ŽIJE PŘES DVACET VIETNAMCŮ. 
MNOHÉ Z NICH POTKÁVÁME NA ULICI NEBO JE ZNÁME Z JEJICH OBCHŮDKŮ, ALE JAK SE JIM 
ZDE ŽIJE, VÍME PRAMÁLO. PRO PÁR POSTŘEHŮ JSEM NĚKTERÉ OSLOVIL.

NGUYEN THI HOA JANA
S MANŽELEM DO VAN KHAC  

MARTINEM PROVOZUJE VEČERKU  
V ULICI T. G. MASARYKA

„Pocházíme z obce Thuan Thanh Bac Ninh. 
Již v roce 1987 přicestoval za prací táta Ngu-
yen Tien Sau Tonda. Usadil se v Praze a v to-
várně šil kalhoty. V dubnu 1994 jsme s mámou 
Hoang Thi Diep Květou a se sestrou Nguyen 
Thi Huong Evou přijely za ním. To už prodával 
v Jičíně ve stánku oblečení a máma hned druhý 
den nastupovala do práce. Jezdili se stánkem na 
různé trhy, poutě a akce. Tenkrát jsme bydleli 
u strýce v Kopidlně, který je tady už dlouho. 
Nejtěžší bylo naučit se mluvit česky. Rodiče 
najali učitelku – důchodkyni, která nás trpěli-
vě učila češtinu. Se ségrou jsme ji na oplátku 
učily vietnamsky. Pak jsme žili asi dva roky 
v Lužanech a od roku 1998 jsme v Bělohradě. 
Tady jsme nejdřív bydleli na H. N. Vsi v Jiskře 
a později jsme se nastěhovali do bytu v Haran-
tově ulici. 

Po základní škole jsem se vyučila proda-
vačkou v Hořicích a ségra vystudovala Obchod-
ní akademii v Jičíně a Technickou univerzitu 
v Liberci. Ta mě také představila známému 
svého kamaráda, Martinovi, kterého jsem si 
v lednu 2004 v Nové Pace vzala. Nejdříve jsme 
si otevřeli večerku v domě u pana Kupky a nyní 
prodáváme i bydlíme zde v domě vedle pracov-
ních pomůcek. Synové už mluví plynule česky. 
Starší se učí v SŠ gastronomie N. Paka kucha-
řem - číšníkem a mladší je ještě na základce. 
Volného času moc nezbývá, ale když se nějaký 
vyšetří, mým koníčkem je kreslení a plavání. 
Manžel zase rád zpívá. Domů do Vietnamu 
jezdíme málo, naposledy jsme tam byli v roce 
2017. Je to fakt hodně daleko.“

NGUYEN VAN PHONG
S MANŽELKOU TRAN NGOC DIEP  
PROVOZUJÍ OBCHOD POTRAVIN  
V ROHOVÉM DOMĚ NA NÁMĚSTÍ  

PROTI NOVÉMU ÚŘADU

Jeho dcera Nguyen Tran Nhat Minh říká:
„Pocházíme z městečka Nam Dinh. Taťka 

odjel v roce 2008 pracovat do Děčína, kde byl 
pět let. Zázemí našel u známých mé maminky, 
kteří již tu jsou déle, a asi po roce jsme přijely 
za ním i my. 

Když se tenkrát rozhodl osamostatnit, 
s výběrem v inzerci mu pomáhala prateta. Zvo-
lil si Bělohrad, protože se mu toto místo pro 
jeho záměr jevilo jako ideální.

Naučit se česky je pro Vietnamce docela 
oříšek. Tím, že jsem zde už od školky, zvládám 
češtinu docela obstojně, ale pro rodiče to určitě 
nebylo jednoduché. Abych mohla nastoupit do 
školy, učila mě řeč jedna teenagerka. Do první 
třídy jsem sice měla rok odklad, ale fungovalo 
to s ní perfektně. Vždyť ve školce jsem ještě 
česky neuměla vůbec. Dnes končím osmou tří-
du a budu se rozhodovat, kam dál.

Ve Vietnamu mám babičku a naposledy 
jsem za ní byla, když jsem chodila do šesté 
třídy. Letos by se mnou mamka ráda babičku 
navštívila. Už se těším, snad to vyjde.“

TRAN DUC DUY
V BĚLOHRADĚ PŮSOBÍ NEJKRATŠÍ DOBU

PROVOZUJE OBCHOD SE SMÍŠENÝM 

ZBOŽÍM V ROHOVÉM ZELENÉM DOMĚ 

NA NÁMĚSTÍ PROTI POŠTĚ

„V Bělohradě jsem začal podnikat letos 
a dojíždím z Nové Paky, kde s rodinou byd-
lím. Do Čech jsme přišli před sedmnácti lety. 
Po zkušenosti v Hradci Králové a v Litomyšli 
jsme se přestěhovali do Nové Paky. Pocházíme 
z městečka Ha Tinh a Lázně Bělohrad jsme si 
vybrali, protože se nám zde líbí.“

Jaroslav Voves, foto: autor
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Paní Irenko, za svůj život jste prožila různá období, ať to 
byla doba velkého odříkání, doba válečná, či totalitní. Jak na ty 
časy vzpomínáte? 

Každá doba přináší řadu problémů a běžných starostí a člověk se s tím 
musí umět poprat. Ani život mých rodičů nebyl snadný. Moje maminka 
pocházela z Roudnice nad Labem, kde jsem se narodila a kde tatínek pra-
coval. Vyučil se pletařskému řemeslu, získal mistrovské osvědčení, a když 
se naskytla příležitost otevřít si v Bělohradě  pletařskou živnost, rozhodli 
se přestěhovat. Pocházel z Radkyně, měl ještě dva bratry a chtěl být blíž 
své rodině. Žili jsme skromně. V pronajatém domě se nám do dvou míst-
ností vešel obchod, pletařská dílna, pokoj i kuchyň. Brzy jsem se naučila 
obsluhovat pletařské stroje, pracovat s různým materiálem, a mohla jsem 

Jak šel život

Procházím rozlehlou farskou zahradou po měkkém ko-
berci posečené trávy. Vzrostlé stoleté kaštany zdobí svícny 
květů. Vždyť je květen, měsíc máj. Umím si představit pod 
stromy veliký stůl, u něhož by usedli všichni velební páni, 
kteří ve zdejší farnosti působili. Co by asi řekli dnešnímu 
světu? Podivovali by se nad tím, co nás obklopuje, nebo by 
smířlivě pronesli: ,,Vždyť ani za nás to nebylo lehké. Vy-
držte!“

Přicházím za paní IRENKOU RAISOVOU, která prá-
vě v tomto krásném měsíci oslaví své úctyhodné 95. naroze-
niny. Již řadu let žije a pracuje na zdejší faře.
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Paní Irenko, za svůj život jste prožila různá období, ať to 
byla doba velkého odříkání, doba válečná, či totalitní. Jak na ty 
časy vzpomínáte? 

Jak šel život

IRENKOU RAISOVOU

rodičům pomáhat. To se mi v dalších letech hodilo. Školu jsem měla ráda, 
učila jsem se dobře a ráda na školu vzpomínám. Zvláště na pana učitele Se-
hnala, který nás učil v první třídě. Ačkoliv jsme neměli žádné zaměstnance, 
byla jsem považována za dceru živnostníka a nebylo mně umožněno po 
měšťance pokračovat ve studiu. Zůstala jsem pracovat v naší dílně, v práci 
jsem se zdokonalila natolik, že jsem dostala nabídku pracovat v Nové Pace 
v Závodech Boženy Němcové jako mistrová. Ani to nebylo schváleno na 
vyšších místech, zůstala jsem i nadále v naší dílně do té doby, než nás zná-
rodnili. Obchod i dílna byly zrušeny a já jsem nastoupila do Milety v Dolní 
Nové Vsi do výrobny kapesníků. Tady jsem zůstala až do důchodu. 

Byla jsem tam moc spokojená, přátelský kolektiv mě přijal mezi 
sebe. Určitě mně pomohla zkušenost z naší dílny, i když práce s jemným 
bavlněným materiálem byla odlišná od způsobu práce s pletařskou vlnou. 
Práce mně šla od ruky, občas jsem zastupovala v hlavním závodě Milety 
v Hořicích.

Dům, ve kterém jste žili, sousedí s domem, ve kterém žila 
rodina Vojtíškova. Jejich osud se vás jistě hluboce dotýkal.

S Vojtíškovými jsme vycházeli velmi dobře, i když jsme se nenavště-
vovali. Ale potkávali jsme se, pohovořili na zahrádce přes plot o běžných 
věcech. Pamatuji si na den, kdy do jejich domu vtrhli Němci, i přes zdi 
obou domů byl slyšet řev, výhrůžky a rány. Netušili jsme, proč je všechny 
zatýkají. Výjimku udělali u Kristínky, která měla několikatýdenní Janu. 
Nezapomněli na ni, přišli si pro ni později. Moc nás to zasáhlo a měli 
jsme strach. Po letech mě Janička navštívila, bylo to dojemné setkání pro 
nás obě.

I v té nejtěžší době člověk hledá útěchu v tom, co ho těší 
a co ho obohacuje. Jak tomu bylo u vás?

Pro mne to byla především víra v Boha, ve které jsem byla rodiči vy-
chována, která mně pomáhala a vedla moje životní kroky. A také hudba, 
ta mě provází po celý život a je pro mne velkou posilou. Nejprve to byly 
housle, na které jsem se naučila v dětském věku, pak klavír a nakonec 
jsem se sama naučila hrát i na varhany. V tom jsem byla samouk, dodnes 
nevím, jak jsem to dokázala. Také nesmím zapomenout na činnost v pě-
veckých sborech. Ve škole vedl náš pěvecký sbor pan učitel Fól, později 
jsem zpívala ve sboru Malát, kde jsem jako jediná žena hrála na housle. 
Ráda vzpomínám na dlouholetou činnost v Bělohradském ženském sboru 
pod vedením pana učitele Prchala. Být součástí dobře vedeného sboru je 
velkým obohacením i radostí. Hudba dokáže člověku pomáhat i v těch 
nejtěžších chvílích.

Už řadu let žijete a pracujete ve zdejší farnosti. Jak k tomu 
došlo?

Byla to souhra náhod. V té době už jsem žila jen s maminkou, tatínek 
nám zemřel. Bylo třeba uvolnit byt, ve kterém jsme dosud žily, a na faře 
se byt uvolnil. Využily jsme nabídky a obě jsme se na faru přestěhovaly. 
Byla to těžká 50. léta. Já jsem v té době ještě pracovala v Miletě, ale ma-
mince jsem pomáhala a spolu jsme všechny povinnosti spojené s farou 
dobře zvládaly. Já jsem se stačila věnovat svým koníčkům, ke kterým 
patřily už i varhany. Hrála jsem při mších nejen v našem kostele, ale 
i v okolních obcích všude tam, kde sloužil mši pan farář: Choteč, Miletín, 
Konecchlumí, Mlázovice, Úlibice, Červená Třemešná, Třebihošť, tam 
jsme jezdili i na májové pobožnosti, samozřejmě Bělohrad a Byšička. 
Nebylo to snadné, každé varhany jsou v něčem odlišné, musela jsem si na 
to zvyknout a poradit si s tím. 

Když maminka už nemohla zastávat práci hospodyně na faře, přešla 
tato povinnost na mě. To už jsem byla v důchodu a uvítala jsem možnost 
na faře zůstat. 

Co obnáší práce farské hospodyně, jaké jsou vaše povinnosti?  
Je to vlastně běžný chod dvou domácností, případně se společnou ku-

chyní. Naše fara je vybavena kompletními dvěma bytovými jednotkami, 
kanceláří a místností pro zasedání několika osob. K tomu patří velký pod-
zemní sklep, za války by mohl být použit jako protiletecký kryt. Naštěstí 
to nebylo potřeba. Zatím dobře slouží pro skladování ovoce a zeleniny. 

Za dobu vaší působnosti na faře zde působilo osm kněží. 
Kdo zde sloužil nejdéle?

Byl to pan farář Mokrý. Přišel sem jako vikář za pana faráře Noska, 
po něm byl ustanoven farářem zdejší fary. Bylo to jeho první působiště 
a působil zde 35 let, po celý zbytek svého života. Byl to člověk velmi přá-
telský, měl rád lidi, rád se s nimi setkával, ať to bylo ve městě, na fotbale, 
chodil zpívat do sboru Malát. Jezdil učit náboženství do okolních vesnic, 
do Lukavce, na Vřesník, do Svatojanského Újezdu, do Horní Nové Vsi. 
O to víc byl zklamaný, když se dozvěděl, že je sledován. Navíc se to 
dozvěděl od člověka, který tím byl pověřen. Ke konci života byl těžce ne-
mocen. Zemřel v roce 1984 na zdejší faře, v jejíž blízkosti je i pochován. 
Bylo to jeho přání.

Po něm na faře působil pan farář Kajnek, nynější pomocný biskup 
hradecké diecéze. Taky věděl o tom, že je sledován, a prožil tu s námi „sa-
metovou revoluci“. V té době se ještě na závěr mše svaté zpívala modlitba 
za vlast. Krásná melodie dojímala a probouzela v lidech vlastenecké city. 
Škoda, že se už nezpívá. Po pěti letech pan farář Kajnek odešel do Hrad-
ce, kde působí dosud. Po něm nastoupili na kratší dobu velební pánové 
Hofman, Groh, Szumilas, Černý a nynější velebný pán Puszkiewicz. Je 
původem z Polska, stejně jako byl pan Szumilas. Za těch 13 let si získal 
farníky, zajímá se o život města i jednotlivců, a pokud mohu i já říci něco 
na jeho chválu, tak pomáhá i mně, když je to třeba. Se všemi velebnými 
pány, kteří zde sloužili, jsem vycházela přátelsky a snažila jsem se plnit 
to, co bylo požadováno. Pokud moje síly stačí, budu svoje povinnosti 
ráda plnit i nadále. Je to můj domov. 

Z dětství si pamatuji na velké náboženské slavnosti, které probíhaly 
nejen v kostele, ale i ve městě. 

Byly to Velikonoce a s nimi spojené Vzkříšení, pak Boží tělo, kdy na 
náměstí byly instalovány oltáře, u kterých se průvod věřících provázený 
hudbou zastavoval k modlitbám, družičky pohazovaly cestou lupení vět-
šinou z právě rozkvetlých pivoněk. A samozřejmě pobožnosti Májové. 
Jsou i nyní, ale není to taková slavnost, jak tomu bylo dříve. Děvčátka 
v bělostných šatech přednášela básně, u oltáře P. Marie zazněly krásné 
melodické Mariánské písně, byla to slavnost. To se už asi nevrátí. Kaž-
doročně o Vánocích jsou slavnostní mše svaté, především půlnoční mše 
mají velkou účast. Pro pana faráře jsou Vánoce velmi náročné. Dříve 
kněz sloužil mši ve své jediné farnosti, dnes objíždí tři farnosti: Mlázovi-
ce, Miletín, Bělohrad. Proto ani vánoční idylu na faře po oba dny nepro-
žíváme, teprve na druhý svátek vánoční posedíme v klidu u stromečku 
a vánočního cukroví a užíváme si zasloužený klid. 

I když náboženské slavnosti nejsou již tak okázalé, nedá se říci, že 
by věřících ubývalo. Alespoň pokud to můžeme sledovat v naší farnosti. 
Stále se lidé loučí v kostele se zemřelými, v menším množství se konají 
svatební obřady i křty. Nejsou to jen křty novorozenců, vzácně přicházejí 
i dospělí a podstupují obřad křtu. 

Paní Irenko, děkuji vám za rozhovor. Jménem redakce Bělohrad-
ských listů vám blahopřeji k životnímu jubileu a přeji vám, abyste další 
léta prožívala ve zdraví a spokojenosti.    

Hana Friedrichová, foto: archiv paní RaisovéHana Friedrichová, foto: archiv paní Raisové

rodičům pomáhat. To se mi v dalších letech hodilo. Školu jsem měla ráda, 

chyní. Naše fara je vybavena kompletními dvěma bytovými jednotkami, 
kanceláří a
zemní sklep, za války by mohl být použit jako protiletecký kryt. Naštěstí 
to nebylo potřeba. Zatím dobře slouží pro skladování ovoce a

Kdo zde sloužil nejdéle?

po něm byl ustanoven farářem zdejší fary. Bylo to jeho první působiště 
a
telský, měl rád lidi, rád se s

Farář p. Mokrý
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Foto: Zdeněk Dryák, Václav Lejdar,  
Alena Fléglová, Roman Kunčík, 

Jaroslav Voves, Petr Laušman
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Dne 2. května 1722 pozvedl na žádost majitele panství Bertolda Viléma z Valdštejna císař Karel VI. Novou Ves na městečko Bělohrad. Majestát, 
kterým tak učinil spolu s velkou pečetí, je uložen ve Státním okresním archivu v Jičíně. 

Slavné povýšení na městečko bylo třeba při příležitosti jeho třístého výročí náležitě připomenout a uctít. Město prostřednictvím Městského kul-
turního střediska ve spolupráci s Římskokatolickou farností v Lázních Bělohradě připravilo třídenní program. Ten byl sestaven z oficialit, odhalení 
pamětní desky k třístému výročí, z děkovné mše, kulturního programu s řadou vystoupení, sjezdu rodáků, průvodu městem a jarmarku. V rámci této 
akce proběhl den otevřených dveří v základní škole a v nově budovaném městském úřadě. Došlo k zviditelnění krycí desky krypty Bertolda Viléma 
v kostele Všech svatých. Při této příležitosti vyšla brožurka mapující historické souvislosti. Akci navštívilo velké množství lidí.

Několik postřehů ze slavnostních dní:          (las, foto: rk)
kostele Všech svatých. Při této příležitosti vyšla brožurka mapující historické souvislosti. Akci navštívilo velké množství lidí.

(las, foto: rk)

V neděli 1. května se začínalo v 9:00 taky v kostele, mší, kterou sloužil přímo biskup Josef Kajnek (dřívější farář v Bě-lohradě), následoval průvod městem a pak megaakce v parku. Místy až 2000 lidí vidělo řadu krásných vystoupení, hned první kapela, byť dechovka, parádně hrá-la hodně hudbu z hollywoodských filmů.  Dalšími vrcholy byly Hořeňák a kapela Alžběta, i ohňostroj (začal teda o 12 minut dříve) byl velkolepý. 
Já (a mnoho lidí) jsem využil i mož-nost prohlédnout si novou radnici. Zvenku to tak nevypadá, ale uvnitř je to zajímavě řešený veřejný prostor. Dole prosklená, dvěma směry ven otevíratelná obřadní místnost, s krásnou dlažbou, nahoře atri-um, kancelář starosty uprostřed, a dve-ře do kanceláří jsou prosklené. Vevnitř (i venku) dost puristické, s odhaleným be-tonem, já bych to v detailech možná ose-kal ještě víc, ale chápu, že i tohle řešení je na hraně obecného vkusu. Stavba je to za 65 mil. Kč, z dnešního pohledu cena fan-tastická, dnes by to pod 100 nešlo. Krom toho budou i zajímavé prvky v horní části náměstí.

Judr. Ing. Rudolf Cogan Ph.D. 
- náměstek hejtmana Královéhradeckého 

kraje  pro ekonomiku

SLAVNOSTI SKONČILY, VZPOMÍNKY ZŮSTÁVAJÍ 
300 LET OD POVÝŠENÍ NA MĚSTEČKO

Takto významné výročí města vyžadovalo 
důkladné přípravy, na kterých se podílelo hned 
několik lidí. Městské kulturní středisko vytvořilo 
přípravnou komisi, která se krom zaměstnanců 
MKS skládala z vedení města, bývalého vedou-
cího MKS a současného šéfredaktora Bělohrad-
ských listů pana Ladislava Stuchlíka, pana Josefa 
Klazara a Josefa Špůra. Těch, kteří přispěli nejen 
názorem, ale i velkým úsilím k tomu, aby celé 
oslavy mohly proběhnout, bylo však mnohem 
víc. Program byl skutečně velice pestrý. K upo-
mínce na tento slavnostní den byla usazena pa-
mětní deska pod lva v zámeckém parku a též 
byla odhalena patronátní krypta v kostele Všech 
svatých. Vznikla nová stálá expozice v Památní-
ku K. V. Raise mapující historii a rozvoj Bělo-
hradu a pro diváky byl připraven skutečně pestrý 
doprovodný program v podobě jarmarku, histo-
rických her, slavnostního průvodu, vystoupení 
Podnikového dechového orchestru Škoda Auto 
Mladá Boleslav či kapel Rimortis a Alžběta, a to 
zdaleka není vše, co jste si během třídenních 
oslav mohli užít. Samozřejmostí byla i vystoupe-
ní našich bělohradských dětí ze Základní školy 
K. V. Raise a z místní mateřské školy a co by to 
bylo za oslavy bez folklorního souboru Hořeňák 
a Hořeňáček. Vyvrcholením nedělních oslav se 
stal ohňostroj a pomyslnou tečkou za oslavami 
bylo pondělní vystoupení souboru Pifferaios. 
Díky vynaloženému úsilí všech zúčastněných 
jsme mohli důstojně a troufám si říci i velkolepě 

oslavit 300 let. Tímto 
velice děkuji všem, 
kteří přispěli k tomu, 
aby celá tato sláva 
mohla vzniknout.
Ing. Petra Hanušová, 

vedoucí Městského 
kulturního střediska

Bylo mi ctí být jako zástupce bělohradské far-
nosti přizván do přípravného týmu oslav 300. výročí 
povýšení Bělohradu na městečko, bylo mi radostí 
podílet se na přípravách tak výjimečného jubilea 
a stále mě naplňuje dobrý pocit z úžasné spolupráce. 

Podařilo se důstojným způsobem uctít Bertolda 
Viléma z Valdštejna, osobnost, která se pomalu do-
stávala do zapomnění, a přitom jen díky výsledku 
jeho nezdolného úsilí o povýšení části Nové Vsi na 
městečko mohl probíhat následný rozvoj Bělohradu. 
Pro připomenutí dalším generacím byla k jeho poctě 
umístěna pamětní deska u paty kamenné sochy lva 
znázorňující klenot z jeho erbu, s finanční podporou 
města Lázně Bělohrad se podařilo zakrýt pochozím 
sklem a tím zviditelnit krycí desku krypty v kostele 
Všech svatých, nesoucí jeho erb. 

Kostel Všech svatých, propojující svou klenbou 
dávnou historii se současností, se po všechny tři dny 
stal jedním z míst probíhajících oslav. V sobotu to 
byl nezapomenutelný společný koncert souborů sta-
ré hudby EnRe, Krkonošské Collegium Musicum 
a La Bilancetta nazvaný „Modlitba hudbou“. Ne-
dělní slavnostní den zde začal děkovnou zpívanou 
mší svatou s hudebním doprovodem Krkonošského 
Collegia Musicum, kterou celebroval pomocný bis-
kup královéhradecký Mons. Josef Kajnek. Díky pří-
mému přenosu prostřednictvím rádia Proglas mohli 
bělohradskou sváteční atmosféru prožít posluchači 
i v nejodlehlejších koutech naší země. Ve výroční 
den 2. května na samý závěr oslav hostil farní kostel 
domácí soubor Pifferaios s mužským sborem Toni 
dei signori.

Hlavní část oslav probíhala 1. května v zámec-
kém parku a program připravený MKS Lázně Bělo-
hrad byl vskutku rozmanitý. 

 Oslavy skončily a kromě krásných zážitků zů-
stává také otevřena nová expozice v Památníku K. V. 
Raise věnovaná právě vzpomínanému jubileu.

Děkuji městu Lázně Bělohrad a Městskému kul-
turnímu středisku za důstojný průběh celé akce.

Josef Klazar

jsme mohli důstojně a
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SLAVNOSTI SKONČILY, VZPOMÍNKY ZŮSTÁVAJÍ 
300 LET OD POVÝŠENÍ NA MĚSTEČKO Zahájení lázeňské sezony 2022

foto: Václav Lejdar, Alena Fléglová, Ladislav Stuchlík, Petr Laušman
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PROFESE A ŘEMESLA 
V ZRCADLE ČASU

Vývojoví konstruktéři

A když je v Bělohradě řeč o vývojové konstrukci, nejlépe tuto 
profesi představíme na konstruktérech ze zdejší strojírenské fabriky 
Deprag, dříve Narex. 

                                                               
Na svá konstruktérská léta zavzpomínal pan Eduard Čeliš.
„Celé to začal Ing. Vejrosta začátkem šedesátých let, když se 

sem přesunula konstrukce z České Lípy. U zrodu nového vývojové-
ho oddělení byli špičkoví konstruktéři Antonín Bílek s Jardou Vác-
lavíkem a strojařským praktikem Josefem Petrákem. Z nástrojárny 
pak do nové prototypky přešli zkušení chlapi Jarda Rolf a Jirka Du-
šička. Na okrese totiž nebylo mnoho vývojových oddělení, které by 
se mohly pochlubit vlastní prototypovou dílnou se zkušebnou.

Ve vývoji v místním Narexu jsem strávil 35 let. Nastoupil jsem 
tam na podzim roku 1972. To už jsem měl za sebou asi sedmiletou 
praxi přípraváře vzduchotechniky z pražského Stavoservisu, kde 
jsem začal sbírat zkušenosti po maturitě v roce 1963. V té době vedl 
oddělení Ing. Lubor Tůma a vývojovými tahouny byli Bohouš Kluz 
a Jarda Kraus. Ač byli oba středoškoláci, na jejich nápady se vždy 
v konstrukci hledělo s respektem. U prkna jsem vystřídal Jardu Vác-
lavíka a tenkrát tam končil i Jirka Štěrba. Měl rozkreslené brousi-
cí zařízení monobloku, což bylo veliké monstrum na broušení pro 
doly. Říkal: „Tady dokreslíš pět až sedm detailů, a máš celý to brou-
sicí zařízení hotový.“ Já jsem se na tom pachtil ještě dva a půl roku. 
Konstrukce výrobku se totiž změnila, a já to musel celé předělat. 
V posledních dnech před odchodem měl Jirka na prkně nakreslené 
jen tři osy. A tehdy nás navštívil průmyslový tajemník z okresu. Za-
díval se na to rýsovací prkno a povídá: „Tak tady, soudruzi, vyvíjíte 
ty pneumatický elementy?“ Dlouze se díval na ty osy a Jirka tomu 
byrokratovi deset minut zasvěceně vysvětloval, kde bude přívod 
vzduchu, spouštění, regulátor, motor, převod. Tajemník vlastně vi-
děl jen ty tři čáry, ale celou dobu souhlasně pokyvoval hlavou, aby 
působil zasvěceným dojmem. Jirka to dokázal takhle košatě okecat 
a dnes vidím, že už tenkrát v něm dřímala duše obchoďáka, kterého 
pak léta vykonával.

Vývojovými kolegy byli postupně Jarda Hlavatý, Olda Matyá-
sek, Pepa Zinecker, Jarda Mudroch, Ing. Karel Houfek, Ing. Luboš 
Drašar, Ota Černý a z dílny jsem ještě nejmenoval Pačáky Jardu Je-
bavého s Vlastou Moravcem a Petrem Mičanem. Byla tam vynikají-
cí parta, provázanost konstrukce s prototypovou dílnou a zkušebnou 
fungovala perfektně a poznatky získané ve zkušebně a v prototypce 
se aplikovaly do konstrukce vyvíjených modelů. Rozsah vyvíjeného 
sortimentu byl veliký. Dělalo se kolem čtyřiceti pneumatických vý-
robků. Od malé brusky BV10 až po těžké pneumatické důlní nářadí. 

Mojí doménou byly malé brusky, ty desítky a dvacítky. Pak jsme 

vyvinuli úhlové brusky a hlavně důlní pneumatiku. U vývoje důl-
ní vrtačky jsem byl od začátku. Tenkrát byly hodně přínosné i po-
znatky Jardy Krause a Jirky Dušičky, kteří měli zkušenost z fárání 
v dolech. Když jsem jednou doma koukal na televizi, nemohla žena 
pochopit, že s takovým zaujetím sleduji pořad o dolech. Ale já jsem 
byl úplně u vytržení, protože tam horníci používali narexáckou vr-
tačku.

Nebyl jsem ten konstruktér, co má zmáklou strojařinu v praxi. 
Nikdy jsem nerozebíral motorku ani neopravoval auto, ale vždy 
jsem si potrpěl na perfektní výkresy. 

Kreslení v praxi se od školy odlišovalo dost. Když jsem nastou-
pil do práce, už jsme hodně používali redispera, která pak nahradi-
la technická pera Staedtler s adaptéry pro jednotlivé tloušťky čar. 
V praxi se někdy kreslilo jen tužkou a až finální výsledek byl roz-
kreslen tuší k archivaci.

Dokonce i když už mladí kluci kreslili na PC v konstrukčních 
programech, dlouho jsem razil teorii, že zákazníka stejně zajímá je-
nom, jak kvalitní výrobek koupí, a už mu je jedno, jestli dokumenta-
ce byla vytvořena na prkně, nebo na počítači. A stále jsem zůstával 
věrný klasickému rýsování. Časem jsem však uznal, jak jsem se 
mýlil. Pochopil jsem, že ten počítač je vynikající věc a jak doká-
že usnadnit i tu konstruktérskou činnost. Zkrátka prkno dnes nemá 
šanci. Prostě rýsovací prkno a psací stroj patří už jenom do muzea.“

Konstruktéra, který poznal vývoj v zázemí fabriky, ve firmě 
o pár zaměstnancích i jako „ičař“, znám jen jednoho: pana Ing. 
Karla Houfka.

„Do Narexu jsem nastoupil v roce 1980. To už jsem měl za se-
bou praxi na montáži i vojnu. Vedoucím vývoje tenkrát byl Bohouš 
Kluz a já ještě s Edou Čelišem jsme měli pod palcem vývoj pneu-
matického nářadí. Když se teď zpětně podívám na léta strávená ve 
fabrice, vidím, jaký jsme měli na vývoj prostor, a ani se nedivím, 
když tzv. hořel plán, že nás občas využívali k výpomoci na dílně.  Já 
většinou skončil u pana Patky v lakovně. 

Když pak po revoluci koupila fabriku firma Deprag, ze začátku 
nás využívali jen na překreslování německých výkresů pro české 
potřeby. To mělo k vývoji opravdu daleko. Založili jsme tedy s To-
mášem Mitlenerem firmu na problematiku zatahování šroubových 
spojů a z fabriky odešli. 

Vlastní dílna a štíhlá firma jen s pár zaměstnanci umožní ope-
rativně reagovat na požadavky zákazníků, a tak jsme kromě zata-
hovacích systémů měli v tomto oboru i zakázky na jednoúčelová 
zařízení. 

Dnes jsem konstruktér, vývojář, zkušebák a kovoobráběč v jed-
nom. Zhotovuji jednoúčeláky, vytvářím novou dokumentaci ke 
stávajícím nebo opraveným zařízením a snažím se najít pro zákaz-
níky optimální řešení v jejich technických požadavcích. Při 
tvorbě dokumentace k zařízení se už zdaleka nejedná jen 
o technický výkres. Jde o soubor dokumentů zahrnující 
nejen technické parametry, ale musí např. obsahovat i
hodnocení rizik odpovídající požadavkům na bezpečnost.

Výrobu navrženého dílu si většinou zadávám externím vý
robcům. Poslední dobou však jsou některá řešení těžko realizo
vatelná, protože u materiálů v tomto oboru vylétly ceny strmě 
vzhůru a jejich dodací lhůty se prodloužily i

Tím, že jsem si neosvojil tvorbu ve 3D prostředí, začínám 
mít problémy při zadávání výroby navržených dílů. Aby pro 
NC mašiny bylo možné převést údaje přímo z
musí být podklad totiž zpracovaný právě ve 3D prostře
dí.“

zařízení se už zdaleka nejedná jen 
soubor dokumentů zahrnující 

nejen technické parametry, ale musí např. obsahovat i vy-
hodnocení rizik odpovídající požadavkům na bezpečnost.

Výrobu navrženého dílu si většinou zadávám externím vý-
robcům. Poslední dobou však jsou některá řešení těžko realizo-

tomto oboru vylétly ceny strmě 
jejich dodací lhůty se prodloužily i několikanásobně. 

Tím, že jsem si neosvojil tvorbu ve 3D prostředí, začínám 
mít problémy při zadávání výroby navržených dílů. Aby pro 
NC mašiny bylo možné převést údaje přímo z výkresu, 
musí být podklad totiž zpracovaný právě ve 3D prostře-

Jedná se o kvalifikované odborníky specializující se na tvůrčí 
činnost ve svém oboru zpravidla působícím v elektrotechnickém 
nebo strojírenském průmyslu. Za vznikem téměř každého technic-
kého zařízení je ukrytý nějaký tým vývojářů a výsledkem práce 
konstruktéra je pak technická dokumentace k vyvinutému výrob-
ku.   

Již vznikem písma odstartovala éra dokumentování nových 
nápadů. A každý vynález je vlastně vyvinutý nápad. Tato profese 
má tedy kořeny někde v dobách vzniku prvních technických vy-
nálezů. A i věhlasní historičtí vynálezci by dnešním vývojovým 
konstruktérům jen záviděli, v jakých podmínkách zhmotňují své 
nápady.
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PROFESE A ŘEMESLA 
V ZRCADLE ČASU

Vývojoví konstruktéři

    A jak vidí tuto profesi současný vý-
vojový konstruktér firmy Deprag pan Rado-
van Mašek?

„Jičínskou strojárnu jsem končil v roce 
1989 a hned po prázdninách jsem nastoupil 
k praxi na dílnu do Narexu, kde jsem se stří-
dal soustruhu s vrtačkou. Úplně nejdřív mě 
však oslovili, zda bych nechtěl vstoupit do 
SSM, ale protože jsem asi nepůsobil zrov-

na budovatelským dojmem, předák si sám 
odpověděl: „Já si myslel, že nebudeš mít 
zájem.“ Po vojně jsem po krátké zkušenosti 
v dílně u automatů začínal s kreslením pří-
pravků v přípravě výroby. Do vývoje jsem 
nastupoval v době, kdy na vedoucí pozici 
pana Kluze střídal Ing. Nerad a v konstrukci 
kralovali ostřílení odborníci Eda Čeliš s Jo-
sefem Zineckerem.

V Depragu je dnes vývoj většinou za-
kázkový. Dřív zde bylo jedním z nosných 
programů důlní nářadí. A  současná situace 
v těžbě uhlí zapříčinila odsun tohoto seg-
mentu na okraj zájmu. Momentálně jsou 
dost žádané kleště, ale vzhledem k tomu, 
že každý si přeje specifické čelisti, nejde 
o žádnou sériovou výrobu. A prototypka 
jako taková už vlastně ani neexistuje, vý-
roba navrženého zařízení již probíhá přímo 
a snad jen u menšiny výrobků proběhne nul-
tá série, na které se vše odzkouší a ověří. Zá-
kazník při zadávání konkrétního úkolu má 
většinou již jasnou představu o tom, jak by 
náš výstup měl vypadat a co všechno musí 
splňovat. S převažující automatizací v prů-
myslu je pneumatika stále častěji využívaná 
v rozvodech s ovládacími prvky nebo jako 
pohon k robotickým sestavám. Proto často 
vytváříme jen jednoúčelová zařízení, do kte-
rých zapracováváme již realizovaná stávají-
cí řešení, která se jen upraví pro konkrétní 
případ. Chod úseku technického rozvoje 
a automatizace v současnosti zabezpečuje 
13 odborných specialistů.

A jak se změnilo samotné kres-
lení? Ve škole nás učili rýsovat tech
nickými pery a ještě v mých začátcích 
tady byla konstrukce vybavena rýso
vacími prkny se soupravami technic
kých per. No, a dnes bez počítače si 
kreslení snad ani nedovedu předsta
vit. Už první programy umožňují
cí konstruovat v 2D prostředí byly 
obrovským přínosem. Jen to, že da
tabáze byly naplněny „normálkami“ 
a odpadlo zdlouhavé prohledává
ní katalogů, působilo revolučně. 
Dnešní práce ve 3D prostředí ote
vírá mnoho možností. Vždyť jen 
možnost zhlédnutí vizualizace 
výrobku přivítá nejeden zákazník, 
protože vidí výsledek svého záměru 
a dokáže lépe formulovat své požadavky, 
oproti stavu, kdy popisoval vizi, kterou měl 
jen v představách.

Se zaváděním nové techniky postupně 
dochází k profesním specializacím a vznika-
jí i nové profese.

 Vždy však budou platit slova mého 
vedoucího z konstrukce v přípravě výroby 
pana V. Finka: „Kresli tak, aby ses za to ne-
musel stydět. Pamatuj, že ty výkresy tě pře-
žijou.“

A měl pravdu. Když si v archivu pro-
hlédnu „dokonalý“ výkres, srdíčko strojaře 
jen zaplesá.“

Jaroslav Voves, foto: autor a archiv

Technický rozvoj v roce 1988:

nahoře zleva: O. Černý, J. Kraus, Ing. K. Houfek, Ing. J. Plecháč, 
Ing. L. Drašar, J. Mudroch ml., J. Rolf, J. Štěrba, Ing. B. Kaminský, J. Dušička

nahoře zleva: O. Černý, J. Kraus, Ing. K. Houfek, Ing. J. Plecháč, 
Ing. L. Drašar, J. Mudroch ml., J. Rolf, J. Štěrba, Ing. B. Kaminský, J. Dušička

nahoře zleva: O. Černý, J. Kraus, Ing. K. Houfek, Ing. J. Plecháč, 

dole zleva: E. Čeliš, P. Mičan, Vl. Moravec, J. Mudroch st., 
B. Kluz, L. Hátlová a J. Šubrtová  

na fotografii chybí Ing. T. Mitlener a J. Zinecker

lení? Ve škole nás učili rýsovat tech-
mých začátcích 

tady byla konstrukce vybavena rýso-
vacími prkny se soupravami technic-

dnes bez počítače si 
kreslení snad ani nedovedu předsta-
vit. Už první programy umožňují-

2D prostředí byly 
obrovským přínosem. Jen to, že da-
tabáze byly naplněny „normálkami“ 

odpadlo zdlouhavé prohledává-
ní katalogů, působilo revolučně. 
Dnešní práce ve 3D prostředí ote-
vírá mnoho možností. Vždyť jen 
možnost zhlédnutí vizualizace 
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Vážení čtenáři, v této rubrice bychom vás 
rádi pravidelně upozorňovali na knihy, které 
máme v knihovně, stojí za povšimnutí a mohly 
by vás zaujmout…

„Chtěla jsem, aby lidé věděli více o tom, čím 
si procházely ženy v katolické církvi v 50. letech. 
O mužské části se vědělo, ale příběhy žen se tak 
nějak zamlčely. Psala jsem ten román s přestáv-
kami deset let. Myslím, že je to má nejprožitější 
kniha…“  

Kateřina Tučková
Bílá Voda – Kateřina Tučková (Host). Knižní 

událostí roku je novinka autorky veleúspěšných 
Žítkovských bohyní. Je po dekádě mlčení spiso-
vatelka, historička umění a kurátorka výstav zpát-
ky na literárním vrcholu? Posuďte sami. Kniha má 
na 700 stran a recenzent Radim Kopáč jí v deníku 
MF DNES udělil plných 100 %...

Životice: Obraz (po)zapomenuté tragédie – 
Karin Lednická (Bílá vrána). Po vydání 2. dílu za-
tím nedokončené trilogie Šikmý kostel „odbočila“ 
úspěšná autorka k žánru literárního dokumentu 
a připomíná pohnutý osud „slezských Lidic“ ze 
dne 6. 8. 1944, kdy do vesnice vtrhlo gestapo 
a postřílelo 36 zcela nevinných mužů. Lednická 
čerpala nejen z archivů. „Modlím se, ať válka na 
Ukrajině brzy skončí, nemůžu nemyslet na slova 
svých pamětníků, že válečná zkušenost z raného 
dětství je pronásledovala celý život.“ 

GOTT – Československý příběh – Pavel Klu-
sák (Host). V této rubrice nemůžeme opomenout 
knihu, která byla letos oceněna hlavní českou li-
terární cenou Magnesia Litera. Oceněnou knihu, 
která je nejen nezávislým portrétem Karla Gotta, 
ale i zrcadlem života několika generací, máme 
v knihovně!

Povstalci a odsouzenci – Jan Kilián (NLN, 
s. r. o.). Osudy 27 obětí staroměstské exekuce 
jsou vůbec poprvé zpracovány přehledně, formou 
biogramů. Autor doc. PhDr. Jan Kilián, Ph.D., je 
autorem renomovaným, specializuje se na obdo-
bí třicetileté války. Pro naše bělohradské dějiny 
je nejbližší renesanční šlechtic Kryštof Harant 
z Polžic a Bezdružic. Na vydání knihy nás svým 

Knižní okénko...

autorským textem upozornil pan Stanislav Vaněk 
z Prahy, který má k našemu městu blízký vztah z po-
bytů v dětství. Moc děkujeme i za naše čtenáře…

Kolčava – Eva Francová (Motto). Ze Svatojan-
ského Újezdu od autorky populárních „Kuchařek ze 
Svatojánu“  k nám do knihovny zamířila moudrá 
Kolčava – napůl člověk, napůl zvíře – oplývající 
nadpřirozenými léčitelskými schopnostmi. Vítejte 
v magickém světě přírodních duchů a sil. Podivu-
hodné příběhy ilustroval Karel Jerie a kniha zaujme 
(jak již máme ověřeno) dospělé i dětské čtenáře… 

O Červeném Kupátku – Pavel Vydra (Edice Ze 
šuplíku). Kouzelná knížka pro děti s hlavním „hr-
dinou“ neobyčejným autíčkem, jehož snem je mít 
stále plnou benzínovou nádrž, prostě bezednou, aby 
mohlo kdykoliv a kamkoliv vyjet. Šťastnou „jízdu“ 
s kupátkem na stránkách své knihy přeje autor, kte-
rého můžete potkat i pracovně na Městském úřadě 
Lázně Bělohrad. Ilustrace Petra Hanušová, pro tisk 
připravil Roman Kunčík. 

Malý Buddha – Blanka Kafková (NG Praha). 
Novinka z již proběhlé výstavy „Buddha zblízka“, 
pořádané Národní galerií Praha ve spolupráci s mu-
zeem Rietberg Zürich ve Valdštejnské jízdárně v Pra-
ze. Kniha představuje základy ikonografie a kultury 
buddhistického náboženství hravou a přístupnou 
formou i pro všechny „začátečníky a generace“…

Opomíjená místa Českého ráje – Karel Čermák 
(Gentiana). Tip na léto! Co se vydat do míst neprá-
vem polozapomenutých? Určitě si vyberete a kouzlo 
může být i v tom, že na nich skoro nikoho neuvidíte. 
A jak nám prozradil sám autor – při hledání vás čeká 
i trocha romantiky při občasném bloudění a nakonec 
šťastném nalézání zvolených lokalit…

Přejeme vám inspirativní a pokud možno klidné 
jarní čtení nejen s těmito knihami. Aktuální informa-
ce o provozu knihovny najdete na webových strán-
kách: https://knihovnalaznebelohrad.webk.cz/.

HÁZENKÁŘI SLAVÍ
Když květen přešel pozvolna do června, dva 

bývalí bělohradští házenkáři oslavili důležitá vý-
ročí. Miroslav Rychecký, takový házenkářský 
universál a posléze i rozhodčí, se kterým jsem 
měl tu čest i hrát, v pátek 20. května měl úžasných 
devadesát let. Zdeněk Hofman, ročník 1934, který 
nejslavnější roky s házenkářským balónem prožil 
v nedaleké Ostroměři, slavil 2. června spolu se 
svou manželkou Vladimírou diamantovou svatbu. 

V případě diamantové svatby Hofmanových 
jedna drobná vzpomínka. Druhého června 1962 
se hrálo v Chile fotbalové utkání mistrovství 
světa Československo–Brazílie, ne to pozdější 
finálové, nýbrž duel ve skupině. Výsledek 0:0. 
Novomanžel, coby fanda, si o svatební noci neod-
pustil poslouchat rozhlasový přenos.  

Mirkovi a manželům Hofmanovým hodně 
zdraví a pohody.    

ZEMŘEL HEREC  
VLASTIMIL ČANĚK

Před necelými dvěma lety přinesly Bělo-
hradské listy rozhovor s hercem královéhradec-
ké činohry Vlastimilem Čaňkem, který trávil 
čas odpočinku v našich Mlázovicích. Pan Čaněk 
poutavě vypravoval o svém angažmá v Uherském 
Hradišti, Kolíně a Mladé Boleslavi. I o tom, jak 
v mládí boxoval a běhal delší tratě. Pochopitelně 
nezapomněl ani na svoji roli parašutisty Josefa 
Bublíka ve slavném Sequensově filmu Atentát.  

28. května ve věku 91 let odešel věrný slu-
žebník divadla i menších rolí.

ROZŽVANĚNÍ PRAVDY
Závěrem těchto Reflexí si dovoluji citovat 

pana profesora Cyrila Höschla: „Vedle pravdivé 
informace lze nasekat tucet podobných neprav-
divých a je to. Můj kamarád tomu říká rozžva-
nit pravdu. Je to stejný princip jako v té historce 
o tchyni, která podezřívala zetě, že tajně pije rum, 
a tak mu udělala tužkou nenápadnou čárku na lá-
hev ve výši hladinky a čekala, co se bude dít. Zeť 
si té čárky všiml, nic neřekl a nadělal stejné čárky 
nad tou původní i pod ní. 

Nikdo pak neměl šanci dobrat se pravdy.“Nikdo pak neměl šanci dobrat se pravdy.“Nikdo pak neměl šanci dobrat se pravdy.“

STÁLÝ RŮST SLUŽEBNÍHO PŘÍJMU

PO ODBORNÉM ZAŠKOLENÍ 
VÍCE NEŽ

JISTÝ SLUŽEBNÍ PŘÍJEM NÁBOROVÝ PŘÍSPĚVEK
30 000 Kč 75 000 Kč

BĚLOHRADSKÉ

reflexereflexereflexereflexe
Eduarda Čeliše
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Bílá Voda – Kateřina Tučková (Host).

Životice: Obraz (po)zapomenuté tragédie – 
Karin Lednická (Bílá vrána).

GOTT – Československý příběh – Pavel Klu-
sák (Host).

Povstalci a odsouzenci – Jan Kilián (NLN, 
s. r. o.). 

Knižní okénko...

Kolčava – Eva Francová (Motto).

O Červeném Kupátku – Pavel Vydra (Edice Ze 
šuplíku).

Malý Buddha – Blanka Kafková (NG Praha). 

Opomíjená místa Českého ráje – Karel Čermák 
(Gentiana).

HÁZENKÁŘI SLAVÍ

ZEMŘEL HEREC  
VLASTIMIL ČANĚK

ROZŽVANĚNÍ PRAVDY

STÁLÝ RŮST SLUŽEBNÍHO PŘÍJMU

PO ODBORNÉM ZAŠKOLENÍ 
VÍCE NEŽ

JISTÝ SLUŽEBNÍ PŘÍJEM NÁBOROVÝ PŘÍSPĚVEK
30 000 Kč 75 000 Kč

BĚLOHRADSKÉ

Eduarda Čeliše

STÁLÝ RŮST SLUŽEBNÍHO PŘÍJMU

PO ODBORNÉM ZAŠKOLENÍ 
VÍCE NEŽ

JISTÝ SLUŽEBNÍ PŘÍJEM NÁBOROVÝ PŘÍSPĚVEK
30 000 Kč 75 000 Kč

V sobotu 23. dubna 2022 proběhla v bělo-
hradském kostele řeckokatolická bohoslužba 
pro ukrajinskou komunitu. Tuto velikonoční 
bohoslužbu navštívilo 57 občanů ukrajinské 
národnosti. 

Obřadem provázel otec Marian Kurylo 
a hlavní organizátorka akce paní Halyna Ku-
baryčová dodává: „Každoročně jezdíme slavit 
Velikonoce do kostelíčka Panny Marie Sedmi-
bolestné v Pardubicích. Letos by v takovém 
počtu byla doprava do Pardubic dost proble-
matická. Proto jsem přivítala, že  otec Kurylo 
vyhověl mé žádosti přijet do Bělohradu du-
chovní správce místní farnosti R. D. P. ThLic. 
Puszkiewicz umožnil obřad ve zdejším kostele 
zrealizovat. Tradiční velikonoční paschu nám 
upekli v pekárně Rýdl, podpořit nás přišel mís-
tostarosta pan Schánilec a akci navštívilo i ně-
kolik místních občanů. Všem bych chtěla touto 
cestou moc poděkovat.“

Halyna Kubaryčová, foto: autorka

Ve čtvrtek 26. 5. byla v knihovně uvede-
na nová kniha nymburského spisovatele Jana 
Řehounka – tentokrát z podkrkonošského pod-
hůří. Při léčení ve zdejších slatinných lázních 
si zamiloval barevnou krajinu Podzvičinska, 
jejímž středem se klikatí modrá stužka říčky 
Javorky. Z prvních drobných postřehů, které 
si při toulkách těmito místy zaznamenával, se 
postupně začala rodit kniha, v níž zúročil svoji 
novinářskou zvídavost, zaujetí poutníka, vášeň 
pro historická bádání i posedlost národopisem 
a regionální slovesností. Kniha byla pokřtěna 
symbolicky vodou z Javorky za účasti autora 
Jana Řehounka, vydavatele knihy Mgr. Jana 
Martince, starosty města Ing. Pavla Šubra, přá-
tel spisovatele Jitky Mečířové a Eduarda Čeliše 
a řady návštěvníků večera. Knihu je možné si 
vypůjčit v knihovně nebo koupit v Památníku 
K. V. Raise.

Jan Simon, foto:autor

OBNOVA ALEJE  
SMĚREM NA HRÁDEK   

V Dolní Nové Vsi směrem na Hrádek byla 
neúplná a místy poničená alej. Nově bylo vy-
sazeno 33 kusů lip srdčitých. Pro zabezpečení 
dostatečného množství vody jsme použili za-
vlažovací vaky.

STAVEBNÍ ÚPRAVY MÍSTNÍ KOMUNI-
KACE A REKONSTRUKCE VEŘEJNÉHO 

OSVĚTLENÍ V ULICI KARLA MOORA
Poslední týden v květnu jsme předali stave-

niště vysoutěženému dodavateli firmě COLAS 
CZ, a. s. Práce byly obratem zahájeny frézová-
ním stávajících povrchů. Předpokládáme nákla-
dy k 6 mil. Kč a dokončení koncem září 2022.

DUBEN, KVĚTEN A ZAČÁTEK ČERVNA 
NA STAVBĚ NOVÉHO MĚÚ A ÚPRA-

VÁCH SEVERNÍ ČÁSTI NÁMĚSTÍ
V rámci budovy je dokončován nehořlavý 

akustický podhled v přízemí (1. NP), na náměs-
tí je nejvýznamnější změnou osazení vlastního 
uměleckého díla – kašny od sochařky Moniky 
Immrové. V okolí MěÚ byly zpevněny plochy, 
budeme pokračovat terénními úpravami a výsad-
bou zeleně.

Nakonec opět požádám spoluobčany, kteří by 
rádi poukázali na případné nedostatky, závady, 
podali náměty, i jiné, k využívání odkazu na webu 
města www.lazne-belohrad.cz/hlaseni-zavad, 
dále oficiální facebookové stránky města Lázní 
Bělohradu a samozřejmě jsme také k dispozici 
osobně i telefonicky. Jen tak můžeme zareagovat, 
odpovědět, pomoci, vyřešit. Více informací pří-
padně na telefonním čísle 603 163 360. 

Antonín Schánilec, místostarosta, 
foto :Ladislav Stuchlík

VÝSADBA REMÍZKU V LÁNECH
Hnutí Přísaha darovalo městu 108 stromků 

na výsadbu remízků nebo osázení obecních pol-
ních cest. Stromky byly vysázeny ve spolupráci 
s žáky 9. ročníků Základní školy K. V. Raise 
v Lánech u lesa Dubinka. A proč 108 stromů – 
protože hnutí Přísaha obdrželo v loňských sně-
movních volbách v Bělohradě 108 hlasů. (spo)

Tajemné stezky: Podkrkonoší 
- Barevným Podzvičinskem.

UPOZORNĚNÍ! SKLENÁŘSTVÍ  
V LÁZNÍCH BĚLOHRADĚ  

UKONČÍ ČINNOST PO VYPRODÁNÍ 
ZÁSOB SKLA.
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Míro, Hradec skončil ve fotbalové lize 
na úžasném šestém místě. Takový výsledek 
asi nikdo z vás skalních příznivců nečekal?

Máš naprostou pravdu, Edo, to nečekal ani 
největší optimista. Jde o nejlepší umístění hra-
deckého fotbalu v ligové soutěži od roku 1963. 
Úspěch je o to cennější, že jsme byli nováčkem 
soutěže a domácí zápasy hráli v azylu v Mladé 
Boleslavi. Za úspěch považuji i semifinálovou 
účast v domácím poháru. Nám fanouškům dě-
lali černobílí po celý rok velkou radost! S Kar-
lem Tomáškem teď máme strach, že se ráno 
probudíme a...

V čem vidíš příčinu úspěšného tažení 
votroků touto sezónou?

Byl jsem na všech 17 domácích zápasech, 
třikrát jsme byli fandit venku + dva pohárové 
duely – snad se k tomu mohu vyjádřit. Noví 
trenéři Koubek s Hejkalem vtiskli mužstvu 
systém, který spočíval ve vysoké úrovni fyzic-
ké připravenosti (napadání, účinný presink), ve 
výborné organizaci hry a v solidním zahrávání 
standardních situací. Jako jediní v lize jsme 
praktikovali větší část sezóny hru na tři útoční-
ky. Po úvodních třech remízách jsme prohráli 
na Slovácku a vzápětí dostali čtyřku na Letné. 
V šestém kole ale přišel zlom – doma jsme po 
brilantním výkonu zdolali plzeňskou Viktorii. 
Hráči získali sebevědomí, mužstvo si „sedlo“, 
semklo se kolem opor Adama Vlkanovy, Jaku-
ba Rady a Pavla Dvořáka a zvítězilo v Českých 
Budějovicích i v derby s Pardubicemi. Dostali 
jsme se do klidného středu tabulky, který jsme 
drželi až do konce základní části. Účast v nad-
stavbě byla už třešničkou na dortu. Vedle výše 
uvedených lídrů se začali prosazovat i další 
fotbalisté. Zmíním především Jana Krále – to 
jméno si, Edo, pamatuj! Na postu stopera na-
skočil asi v osmém kole a z druholigového 
náhradníka se stal nepostradatelnou oporou 
zadních řad. Vyšla nám i hostování Jakuba 
Klímy a Filipa Kubaly – určitě uplatníme opce.

V jaké sestavě jste jezdili do Mladé Bole-
slavi fandit?

Jezdili jsme autem s Karlem Tomáškem 
a jeho synem Radkem. Párkrát jsme to vzali 
vlakem, to s námi jezdil i Jirka Lukeš z Lánů. 
Kešu bych jmenoval fanouškem roku – nezřídka 
stihnul i dva zápasy denně. V neděli ráno fan-
dil domácím v Chlumci nad Cidlinou ve 3. lize 
a odpoledne už seděl s kelímkem v ruce na pr-
voligové tribuně v Mladé Boleslavi. Po návratu 
z Boleslavi mne osádka vozu vysazovala před 
Výhybkou, kde se každé kolo ještě bouřlivě „do-
hrávalo“.

Výhra 4:3 v nadstavbě nad Slavií byla ne-
skutečná! Připravili jste tím sešívané o titul!

Sešívky se připravili o titul sami, tohle byl 
jen jeden zápas z pětatřiceti. Byl to nádherný 
duel se sedmi krásnými góly. Hráli jsme ex-
celentně za hranicí svých možností, Slavia se 
každý den neporáží. Když za stavu 4:2 zpívaly 
ochozy „Dejte jim bůra…“, vzpomněl jsem si, 
jak v sezóně 1980 – 1981 Slavia „prodala“ doma 
v Edenu tři kola před koncem ligy zápas Interu 
Bratislava a my poté sestoupili. Pro nás s Kar-
lem, kteří to pamatujeme, to byla po 41 letech 
obrovská satisfakce…

Jak hodnotíš ligu celkově?
Liga není tak špatná, jak se říká. Plzeň, 

Slavia i Sparta jsou ale o parník před ostatními, 
mohu k nim po zisku poháru přiřadit také Slo-
vácko. Fotbalově nejlepší byla Slavia, titul by si 
zasloužila.

Plzeň se hodně zvedla příchodem trenéra 
Bílka, ten mužstvu naordinoval až destruktivní 
pojetí. S trochou nadsázky bych řekl, že snad 
oprášil 60 let staré catenaccio (obranný systém, 
se kterým slavil Inter Milán v šedesátých letech 
minulého století dvě vítězství v PMEZ – pozn. 
redakce) – chyběl tomu už jen zametač. Viktorka 
většinu zápasů vyhrála o branku, těžila z perfekt-
ně natrénovaných standardních situací. Vždy po 
vstřelení gólu pak před vápnem „zaparkovala 
autobus“, přes který bylo obtížné dostat se kom-
binací, náběhy nebo vysokými balóny. Protože 
je ale Plzeň dost zadlužená, bude pro ni finančně 
klíčové, zda se z předkol kvalifikuje do základní 
skupiny Ligy mistrů.

Slavii došla šťáva v nadstavbě, kterou vůbec 

nezvládla. Po zápase s Plzní 1:1 plném hnusu na 
hřišti i mimo něj už zcela rezignovala. Sešívaní 
sice tančili na dvou svatbách (liga + evropský po-
hár), nemohu se však zbavit pocitu, že s ročním 
rozpočtem 2,5 miliardy Kč šlo uhrát více. Vnu-
cuje se otázka, jak se bude situace klubu vyvíjet 
po toužebně očekávaném odchodu hradního pána 
a zpřetrhání vazeb na Čínu. Možná se budou mu-
set sešívaní více zaměřit na výchovu mládeže… 
A to ještě visí ve vzduchu, s čím vyrukuje policie 
v kauze Nezmar–Berbr!

Sparty je mi upřímně líto, že má takového 
majitele. Počet ředitelů bez jakýchkoli kompe-
tencí a zodpovědnosti umístěných v kancelářích 
na Letné již nejspíš nelze spočítat na prstech obou 
rukou. Kdybych nevěděl, že Křetínský je světem 
uznávaný byznysmen vydělávající miliardy, řekl 
bych, že je to hlupák. Bůh ochraňuj West Ham 
United, až ho v budoucnu koupí! Jednu věc však 
Spartě upřít nelze – má dobrou líheň a nebojí se 
zabudovávat mladé hráče do A – týmu.

V Uherském Hradišti všem ukázali, jak se 
fotbal „dělá“. Progresivní trenér Svědík vybojo-
val se Slováckem vítězství v českém poháru, což 
je největší úspěch v dějinách klubu. Ale pozor – 
do týmu bude nezbytné pořádně „říznout“ vzhle-
dem k vysokému věkovému průměru.

Klobouk dolů před vaším obětavým fandě-
ním. Dokonce jste jeli i k poslednímu utkání 
do Uherského Hradiště na Slovácko a byli jste 
i na oslavné rozlučce v Hradci.

Poděkovat hráčům za nádhernou sezónu 
byla naše povinnost, na Moravu se sjelo asi 200 
příznivců hradeckého fotbalu. Hned po návratu 
zpět do Hradce jsme se byli s Karlem podívat 
v Malšovicích. Stavba stadionu roste před očima, 
bude to nejkrásnější stánek u nás, byť s menší 
kapacitou. V podvečer jsme se na Velkém ná-
městí zcela zaplněném fanoušky votroků zú-
častnili slavnostního rozloučení s veleúspěšnou 
sezónou. Kromě všech současných hráčů byly 
přítomny i legendy klubu Ladislav Pokorný, 
Edmund Schmidt, Oldřich Rott, Jan Rolko a To-
máš Urban. Při promítání gólových akcí votroků 
z letošní sezóny i slavných fragmentů z historie 
klubu ukápla mnoha fanouškům i slza…

Eduard Čeliš a Miroslav Kulhánek,
foto: archiv Miroslava KulhánkaM
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V O T R O K  K U L I  –  V Ě R N I  Z Ů S T A N E M E

PŘED MĚSÍCEM SKONČILA ČESKÁ 
PRVNÍ FOTBALOVÁ LIGA. BĚLOHRADSKÉ 
LISTY OSLOVILY MIROSLAVA KULHÁNKA 
(64), ALIAS KULIHO, KTERÝ DOZAJISTA 
PATŘÍ MEZI NEJVĚTŠÍ MÍSTNÍ 
PŘÍZNIVCE REGIONÁLNÍHO MANČAFTU 
ČÍSLO JEDNA – FC HRADEC KRÁLOVÉ. 
TADY JSOU MÍROVY ZAJÍMAVÉ 
POSTŘEHY:
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12. dubna
Odlétáme na tři týdny na Floridu. První 

týden přátelák Amerika–Svět v kategoriích
– 65, 70 a 75. Mám tu čest hrát s parťákem 
ze Španělska. Následuje MS družstev a po-
slední týden singly a debly. Doufám, že vše 
ve zdraví přežiju!

Jo, jsem po druhý dědkem, syn Ondra 
má dceru Tali.

Bezva Velikonoce a všechny známé 
dámy pořádně vyšukej.

24. dubna
V 75+ bylo 55 borců, nebyl jsem nasaze-

ný, ke konci loňského roku jsem pro nemoc 
nehrál. Nejdřív jsem měl dva Američany, co 
vypadali na 2 x 6:1, jeden ano, ale druhý byl 
houževnatý a vyhrál jsem až v tie-breaku. 
Ve čtvrtfinále jsem porazil Angličana Chris 
Ornstina, dosavadní čtyřku, 6:1 a 6:3. Bylo 
dvaatřicet a vlhko, raketa se točila v ruce.

29. dubna
Porazili jsme USA 9:6. Naše mužstvo 

odleva: Tutt (GB), Renault (Fr.), Rae (Aus.) 
French (GB), sedící Reimakers (Ned.).

Vše organizoval Američan Michael 
Beutyman, současná jednička 75+, byli jsme 
u něho na párty. Jak vidíš na fotce, uklízet 
bych v takovém baráku nechtěl…

30. dubna
MS družstev – Hrálo se v privátním 

klubu, 36 kurtů a 5 golfových placů. Všude 
palmy, prostě pohádka. Hrálo se ve velkém 
vedru a vlhku. My ze Švajcu jsme o pátý 
flek porazili Kanadu.

Dneska máme volno, a tak jsme se smo-
čili v Atlantiku, voda 27 stupňů, ale větrno.

Zítra začínají singly, debly, mixy. Uvidí-
me, zatím nic nebolí.

Pozdrav všem.
8. května
V mixu jsme s partnerkou Petro Kruger 

skončili v semi, prohráli s pozdějšími mistry 
světa Španěly.

V singlu opět semi, porazil mě Geoffrey 
Moore (USA) 4:6, 5:7 – nejlepší výsledek 
ze všech. Během více než dvouhodinového 
utkání nás navštívil půlmetrový leguán, me-
daili mi předávali na parkovišti (zabudli).

Postřehy:
* Řidiči ohleduplní, rychlost v obci 25, 

mimo 45 a na dálnici 65, v majlích.
* Jídlo. Na kurtech skoro nic, dělali 

jsme si povolené sendviče.
* Restauračky. Obrovské porce, vyplatí 

se si objednat polovinu. Neskutečný výběr 
podniků, každý večer jsme jedli někde jinde. 
Poměrně draho, třetinka pivo 6 až 8 dolarů.

Vyplatí se sedět venku, uvnitř běží na-
jednou čtyři telky a všichni se domlouvají 
řvaním.

Jinak v Boca Raton krásné prostředí 
a milí lidé.

19. května
Trochu o soupeřích.
Geoffrey Moore (vlevo) se poprvé objevil 

v americkém týmu, je mu 76 a bydlí v Boynton 
Beach, takže hrál vlastně doma. Boynton Beach 
má asi 80 tisíc obyvatel a leží 60 kiláků od Mi-
ami. Moore je momentálně číslo 2 v kategorii 
75+.

Jairo Velasco (vlevo), 75 let, původem 
z Kolumbie, kde hrál 15 let Davis Cup. Svýho 
času byl 39. ve světovém žebříčku. Žije v Bar-
celoně a má tam tenisovou akademii. Dnes číslo 
3 v kategorii 75+.

Gratulace k postupu bělohradského tenisu 
do divize. Doufám, že v mančaftu nejsou jen 
koupení borci…

Teď tenisově pauzíruji. Prasknul mně lýt-
kový sval, asi únava po té Floridě. Takže žádné 
turnaje. Věřím, že budu do léta OK.

V červenci si zase dáme deblíka Old hradec-
ké Slávie v Bažárně, rezervuj jedničku kurtík.

Eduard Čeliš a Petr Koláček, 
foto: archiv Petra Koláčka
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BEZESPORU NEJLEPŠÍ TENISTA, 
KTERÝ ZAČÍNAL S TÍMTO TEHDÁ BÍLÝM 
SPORTEM V NAŠÍ BAŽANTNICI.  PETR 
KOLÁČEK (77), V JEHO DRUHÉ 
DOMOVINĚ ŠVÝCARSKU PSÁNO PETER 
KOLACZEK, HRÁČ A TRENÉR BELVOIRU 
CURYCH, SENIORSKÝ REPREZENTANT 
HELVETSKÉHO KŘÍŽE. 

PETR MÁ STÁLE TAK NĚJAK NÁŠ 
BĚLOHRAD V SOBĚ, ŽÁDNÉ LÉTO 
NEVYNECHÁ TENISOVÁNÍ  NA KURTECH 
V BAŽANTNICI. APROPÓ BAŽANTNICE, 
TADY VLASTNĚ PETR S TENISEM 
NEZAČÍNAL, ALE NA PLÁCKU PŘED 
BARÁKEM S ČÍSLEM 28, KDE SE DNES 
DOKONČUJE NOVÝ MĚSTSKÝ ÚŘAD.

V DUBNU A V KVĚTNU BYL KOLÁČEK 
VE SPOJENÝCH STÁTECH. TADY JSOU 
JEHO MEJLY:
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Historické 
fotky

z Lázní Bělohradu

Malování na asfaltu v Bažantnici 1983

1

2

3

4

5

Požár lesa v Hůře 1984

 Pokládání asfalt
u v Lázeňské uli

ci 1980

 Pokládání asfalt
u v Lázeňské uli

ci 1980

Kulturní dům ČSAD uvnitř 1981

Kulturní dům ČSAD uvnitř 1981

Kulturní dům ČSAD uvnitř 1981

Malování na asfaltu 1979
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Foto: Ladislav Stuchlík, Václav Lejdar, Jaroslav Voves, Zdeněk Dvořák, Jaroslav Rubín

7

8

10

9

Folklor v Bažantnici 1980

6
Objektivem

Bělohrad
ských listů

JZD v prvomájovém průvodu 1983

Folklor v Bažantnici 1987

 Výměna oken v zámku 1984

Historické 
fotky

z Lázní Bělohradu
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